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ODMEVI NA GOVOR AMERIŠKEGA PREDSEDNIKA

Ameriški odgovor na poziv nevezanih držav 
ponavlja vsebino Johnsonovega govora

Priznanje naporom nevezanih - U Tantovo pismo Johnsonu - Britanska vlada izrekla soglasje 
Komentar moskovskega radia - Poskus upora v Sajgonu? - SZ predlaga konferenco o Kambodži

WASHINGTON, 8. — Ameriška vlada je odgovorila na spo
menico 17 nevezanih držav, s katero so te zahtevale brezpogoj
na pogajanja za mir v Vietnamu. V svojem odgovoru v bi
stvu ponavlja ameriška vlada to, kar je izjavil predsednik
Johnson včeraj na baltimorski------------------
univerzi. Ameriška vlada pravi,
da je pripravljena začeti razgo
vore brez poprejšnjih pogojev, 
da se doseže sporazum o Viet
namu na miren način, in da 
bo umaknila svoje čete, «takoj 
ko bo Južni Vietnam mogel 
svobodno odločati o svoji pri
hodnosti brez vmešavanja od 
zunaj«. Na drugi strani pa bo
do ZDA še dalje vojaško podpi
rale Južni Vietnam, «dokler bo 
ta podpora potrebna«.

Ameriški odgovor je izročil danes 
državni podtajnik George Bali po
slanikom Jugoslavije, Etiopije, Af
ganistana in Gane, ki ga bodo po
slali ostalim državam podoisni- 
cam poziva. Po razgovoru z Ballom 
Je jugoslovanski poslanik Mičuno- 
vič izjavil, da ne more še komen
tirati Johnsonovega govora.

Ameriški odgovor pravi, da se 
ameriška vlada strinja z duhom 
spomenice sedemnajstih držav, ter 
ponavlja glavne obrise Johnsono
vega govora in pravi: «Ko bodo 
ustvarjeni pogoji, ki naj omogoči
jo južnovietnamskemu ljudstvu, da 
svobodno odloča o svoji prihodno
sti brez intervencije od zunaj, bo
do ZDA pripravljene in bodo žele
le umakniti svoje sile. Mir v Aziji, 
h kateremu so ZDA pripravljene 
prispevati, z udeležbo pri diskusiji 
brez poprejšnjih pogojev, zahteva, 
naj bo Južni Vietnam neodvisen, 
naj se jamči njegova varnost, naj 
ne bo povezan z zavezništvi m naj 
bo brez tujih vojaških oporišč. Mo
ralo bi biti mogoče urediti odno
se med obema Vietnamoma na pod
lagi vzajemnega spoštovanja in od
ločenosti, da se mirno rešujejo vsi 
problemi. Toda sporazum zahteva 
jasna jamstva. Ker je napadalec 
storil velike napore in skušal pri
kriti svojo dejavnost, bo važno 
razpolagati z novimi metodami, da 
se zajamči, da bo napad res ustav
ljen.«

«AmerišKa akcija v Vietnamu Je 
posledica napada od severa. V ju
govzhodni Aziji bo moč doseči mir 
v trenutku, ko bo Severni Viet
nam ustavil napad. Ko bo napad

končan in bo varnost vzpostavljena, 
ne bo več potrebna ameriška voja
ška akcija. Toda dokler se bo na
pad nadaljeval, bodo ZDA še da
lje nudile Južnemu Vietnamu vo
jaško pomoč, ki jo je zahteval in 
ki je potrebna. ZDA imajo pri srcu 
samo varnost in mir Južnega Viet
nama in ne mislijo ogrožati niko
gar.«

Kot sredstva za sporazum pred
laga ameriški odgovor razgovore 
in pogajanja s prizadetimi vladami 
v velikih ali majhnih skupinah, z 
obnovitvijo starih sporazumov ali 
z njih okrepitvijo z novimi. Na 
koncu hvali ameriški odgovor duha 
spomenice nevezanih in se zavzema 
za «svetovne napore«, da se pri
speva k izboljšanju življenjskih po
gojev v jugovzhodni Aziji.

Tajnik OZN U Tant je poslal 
predsedniku Johnsonu pismo, v ka
terem pravi, da je njegov poziv 
za program razvoja v jugovzhodni 
Aziji ((pozitiven in usmerjen v pri
hodnost«. Dalje pravi, da je po
nudba o ((brezpogojnih razgovorih« 
o Vietnamu konstruktivna in bi se 
lahko pokazala za zelo koristno. 
Nato pravi U Tant, da bo nadalje
val svoja prizadevanja, da pride 
do sporazuma.

Predstavnik glavnega tajnika je 
izjavil, da bo U Tant približno v 
enem tednu sporočil ukrepe, ki jih 
bo sprejel, da pripravi z državami 
jugovzhodne Azije obsežen načrt za 
gospodarski razvoj.

Sovjetski podtajnik v OZN Mo- 
rozov je izjavil, da «vse besede, 
ki zvenijo pošteno, ki jih ZDA lah
ko uporabijo, ne bodo mogle odvr
niti svetovne pozornosti od zlo
činske politike napada v Vietnamu. 
Kar je potrebno, je dodal Morozov, 
niso besede, temveč dejanja in 
predvsem ustavitev ameriške vo
jaške dejavnosti v jugovzhodni A- 
ziji«.

Moskovski radio je danes v svo
jem komentarju med drugim izja
vil, da se Je Johnson v svojem po
zivu izognil bistvenemu vprašanju. 
«Medtem ko je izražal upanje v 
bližnji mir, je pripomnil komenta
tor, je Johnson hkrati pozval Ame
ričane, naj bodo pripravljeni na
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Napovedano novo zasedanje 
Bundestaga v Berlinu

Tudi včeraj ves dan prekinitve prometa na cesti 
za Berlin - Protestne note treh zahodnih vlad

BERLIN, 8. — Danes ob 9. uri 
so obmejne straže ponovno zaprle 
prehod Babelsberg na meji med 
ozemljem Vzhodne Nemčije in za
hodnega Berlina, od koder se od
cepijo glavne avtomobilske ceste, 
ki peljejo iz Berlina v Zahodno 
Nemčijo. Na tej cesti sta ostala 
blokirana tudi dva ameriška voja
ška konvoja. Prehod so znova od
prli opoldne. Ob tej uri pa so za
prli avtomobilsko cesto Berlin - 
Hamburg, ki so jo zopet odprli 
po treh urah, nakar se je promet 
redno nadaljeval. Ob 17. uri pa so 
ponovno zaprli prehod Babelsberg 
na cesti Berlin-Helmstedt, ki so 
za zopet odpli ob 22. uri.

V letalskih hodnikih so sovjet
ska lovska letala večkrat letela bli
zu enega civilnega letala in dveh 
angleških vojaških letal, ki sta pre. 
važali vojake v Berlin.

Trije zahodni vojaški poveljniki 
v Berlinu so danes ponovno pro
testirali pri sovjetskih oblasteh.

Vzhodnonemška tiskovna agenci
ja javlja, da se je na področju 
Berlina zaključil prvi del vojaških 
manevrov, ki se bodo nadaljevali 
do 11. t. m.

V Washingtonu, Londonu in Pa
rizu pa so izročili sovjetskim po

slanikom protestne note treh držav.
V Bonnu je predstavnik zgornje 

zbornice izjavil, da je mogoče, da 
se bo v bližnji prihodnosti sestal 
v zahodnem Berlinu tudi Bun- 
desrat. O tem bodo odločali pri
hodnje dni.

Predsednik Bundestaga Gersten- 
maier pa je na tiskovni konferen
ci sporočil, da se je sporazumel 
s predstavniki treh zahodnih dr
žav o prihodnjem zasedanju Bun
destaga v zahodnem Berlinu. Do
dal je, da bo otvoritvena seja po 
septembrskih volitvah prav goto
vo v zahodnem Berlinu.

Pomočnik vzhodnonemškega zu
nanjega ministra Winzer je danes 
znova poudaril, da je zasedanje 
Bundestaga v zahodnem Berlinu 
očitna kršitev mednarodnega pra
va, in je dejal, da tri zahodne dr
žave lahko začnejo pogajanja s 
Sovjetsko zvezo o prometu preko 
vzhodnonemške republike, samo 
kolikor se ti razgovori tičejo pre
mika njihovih čet in so v skladu 
s prijateljsko pogodbo med Vzhod
no Nemčijo in Sovjetsko zvezo. Na 
drugi strani pa Vzhodna Nemčija 
že več let jamči celotno nadzorstvo 
nad civilnim prometom po cestah, 
železnicah in rekah.

dolgo vojno. Johnson je dejal, da 
so ZDA pripravljene začeti poga
janja, toda hkrati je poudaril, da 
nameravajo ZDA še dalje uporablja
ti svojo vojaško moč, da prepreči
jo raztegnitev spopada.«

Komentator je dalje dejal, da z 
izjavo, da bo zahteval od kongresa 
nakazilo milijardo dolarjev za go
spodarski razvoj jugovzhodne Azi
je, je Johnson očitno skušal odvr
niti pozornost narodov, ki z ogor
čenjem obsojajo ameriški napad 
na Vietnam.«

Pekinški radio pa je Johnsonov 
govor označil za ((polnega laži in 
varanj«. Dodal je, da je predlog za 
razgovore brez pogojev spletka, da 
bi pripravili južnovietnamsko osvo
bodilno vojsko, da položi orožje 
in da Američani ostanejo v Južnem 
Vietnamu. Dodal je, da so ZDA 
jasno rekle, da bodo ostale v Viet 
namu in da bodo še dalje bom 
bardirale Severni Vietnam.

V zahodnih prestolnicah pa u 
godno komentirajo Johnsonov go 
vor.

Britanska vlada je objavila izja
vo, v kateri pravi, da podpira ak
cijo predsednika Johnsona in da 
se strinja z njegovim včerajšnjim 
govorom.

Agencija Tass javlja, da je so
vjetska vlada predlagala britanski 
vladi skupen načrt poziva s pripo
ročilom, naj se skliče mednarodna 
konferenca o Kambodži. Ta pred
log so izročili 3. aprila britanske
mu poslaniku v Moskvi. Sovjetska 
vlada izraža upanje, da bodo vlade 
držav, ki so se udeležile ženevske 
konference leta 1954, v kratkem 
privolile v sklicanje konference in 
sporočile svoje želje glede časa in 
kraja konference.

Medtem poročajo iz Sajgona, da 
je skupina mladih častnikov juž- 
novietnamske mornarice izvedla po
skus upora proti vrhovnem povelj
niku mornarice admiralu Cung Tan 
Cangu. Takoj ko se je pojavilo ne
zadovoljstvo, so se dvignila voja
ška letala, ki so dolgo letala nad 
prestolnico. V mestu so sprejeli šte
vilne varnostne ukrepe in letalstvo 
je bilo v pripravljenost?

V poučenih krogih pravijo, da je 
do spora med admiralom in sku
pino mladih častnikov prišlo zara
di tega, ker goji poveljnik morna
rice preveliko simpatijo do bivše
ga diktatorja generala Kana. Mladi 
častniki pa podpirajo vrhovnega po
veljnika letalstva generala Kyja in 
poveljnika prvega taktičnega pod
ročja generala Can Tija. Pozneje 
so se pojavile govorice, da so 
admirala Cung Tan Canga aretira
li zaradi obtožb mladih častnikov.

V Južnem Vietnamu so bili da
nes na raznih krajih novi spopa
di med osvobodilno in vladno voj
sko. Ameriška letala pa so znova 
bombardirala nekatera osvobojena 
področja. V pokrajini Kontum v 
srednjem Vietnamu je bilo več hu
dih spopadov, pri čemer so bile 
precejšnje izgube na obeh straneh.

šest d,m od 25. do 30. aprila, če 
ne pride prej do začetka razgo
vorov ali sporazuma. Stavko so 
razglasili, ker ni bilo še urejeno 
vprašanje prilagoditve plač.

Danes se je nadaljevala stavka, 
ki so jo za nedoločen čas razgla
sili zdravniki, ki imajo pogodbo 
■i. Inadel in ki se je začela ?5. 
marca. Nocoj pa se je zaključila 
48-urna stavka nameščencev v ste
klarnah, ki so jo razglasile vse 
tri sindikalne organizacije zaradi 
prekinitve pogajanj za obnovitev 
delovne pogodbe.

Podpisana pogodba 
o evropskih skupnostih

BRUSELJ, 8. — Zunanji ministri 
šestih držav evropske gospodarske 
skupnosti so danes podpisali v

Bruslju pogodbo, ki ustanavlja e- 
notni ministrski svet in enotno ko
misijo treh evropskih skupnosti.

Za Italijo je podpisal zunanji mi
nister Fanfani, za Francijo de Mur- 
ville, za Belgijo Spaak, za Nizo
zemsko Luns, za Luksemburg Wer- 
ner, za Zahodno Nemčijo pa mini
ster za gospodarstvo Schmuecker. 
Pogodba bo stopila v veljavo, ko 
jo bodo odobrili parlamenti držav 
članic. Pred podpisom so posa
mezni ministri govorili o pomenu, 
ki ga njihove vlade pripisujejo da
nes podpisani pogodbi. V imenu 
Italije je govoril Fanfani.

Zatem so razpravljali o priorav- 
ljalnem poročilu stalnih predstav
nikov glede odnosov z državami 
Magreba (Tunizija, Maroko, Alžir). 
Po diskusiji so dali nalogo stalnim 
predstavnikom, naj pripravijo do 
junija načrt pooblastila, ki naj omo
goči' skupnosti začetek pogajanj.

TISKOVNA KONFERENCA V BEOGRADU

Ugoden odmev na poziv nevezanih 
ki bodo nadaljevale svojo aktivnost

Jugoslovanska vlada proučuje Johnsonov govor - Dvajsetletnico zma
ge nad fašizmom bodo slovesno proslavili - 9. maj državni praznik

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 8. — Uradni zastopnik državnega tajništva za zu

nanje zadeve Dušan Blagojevič je na današnji tiskovni konfe
renci izjavil novinarjem, da je skupen poziv sedemnajstih ne
vezanih držav naletel na zelo ugoden odmev v drugih državah 
in da so ga ocenili kot važen prispevek k rešitvi vietnamske 
krize.

V svetovnem tisku, ki je po
zivu dal široko publiciteto, je 
poudaril Blagojevič, se posebno 
poudarja, da so nevezane drža
ve Jasno opozorile na edini mo
goči izhod iz Sedanje krize, to 
je politična rešitev s pogajanji 
med zainteresiranimi stranmi.

Poziv je potrdil, da so neveza
ne države lahko važen činitelj k 
rešitvi sedanje krize v Vietnamu. 
Po besedah Blagojeviča je mož
no pričakovati nadaljnjo aktiv
nost nevezanih držav v tej sme
ri Značaj bodočih korakov neve
zanih držav pa je odvisen od nji
hovega medsebojnega dogovora 
ir nadaljnjega razvoja položaja v 
Vietnamu. Blagojevič je v zvezi 
z Vietnamom pozitivno ocenil po
budo predsednika kanadske vla- 
de Pearsona, ki je med drugim

predlagal prenehanje bombardira
nja Severnega Vietnama. ((Sodimo, 
je poudaril Blagojevič, da Pear- 
sonova izjava odraža zaskrbljenost 
zaradi položaja v Južnem Vietna 
mu in da sodi, da je skrajni čas 
za pozitivne korake, da bi se izo
gnili razširitvi vojne«. Na vpra
šanje, kaj misij o sinočnjem go
voru predsednika Johnsona o 
Vietnamu, je Dušan Blagojevič 
odgovoril, da jugoslovanska vla
da šel? proučuje ta govor.

Glede predloga sovjetske vlade 
o sklicanju komisije Združenih 
narodov za razorožitev je-Dušan 
Blagojevič dejal, da je jugoslo
vanska vlada za sklicanje komisi
je za razorožitev, ker sodi, da bi 
delo te komisije lahko ustvarilo 
pogoje, da se to vprašanje pre
makne z mrtve točke. Jugoslavi
ja se bo trudila, da v najveAu 
meri prispeva k delu komisije,

Nove stavke
RIM, 8. Sindikalne organizacije 

C1SL, CGIL in UIL so sklenile 
razglasiti vsedržavno stavko v 
ladjedelnicah, ki bo trajala štiri 
ure v ponedeljek, 26. aprila. To 
so sklenili, da s tem podkrepijo 
zahtevo za primerno spremembo 
tega, kar določa gospodarski na
črt glede preureditve ladjedelnic. 
Sindikalni predstavniki zahtevajo 
nujno diskusijo v pristojnih mi
nistrstvih, da se izvede taka pre- 
osnova, ki naj zajamči gospodar
stvu v državi in prizadetim de
lavcem možnosti razvoja in pri
mernih delovnih pogojev.

Tri sindikalne organizacije so 
sklenile tudi razglasiti 48-urno 
vsedržavno stavko v tovarnah pa
pirja, začenši od srede, 14. t.m. 
Nadaljnja 72-urna stavka bo 22., 
23. in 24 aprila. Stavko so dolo
čili, ker se niso začela pogajanja 
za obnovitev delovne pogodbe, ki 
je zapadla 31. decembra lani. Po 
stavkah se bodo tajništva sesta
la, da razpravljajo o morebitni 
nadaljnji akciji.

72-urno stavko so napovedali 
tudi zdravniki, zaposleni v bol
nišnicah. Stavka bo 12., 13. in 14. 
aprila. Nato se bo ponovila za
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Poslanci nadaljujejo razpravo o ukrepu za poživitev gospodarstva

Napredek v pogajanjih vladnih strank 
pri proučevanju načrta za razvoj šolstva
Skoraj zaključena proučitev ureditve in poslovanja univerz - Poslanci odobrili 
ustanovitev državne ustanove za poseg na tržišče s kmetijskimi proizvodi 

Zasedanje centralnega odbora PSI in glavnega sveta PSIUP
RIM, 8. — Med splošno razpravo o vladnem zakonskem odlo- i stališče Lombardija, ki odklanja 

ku za poživitev italijanskega gospodarstva, ki se je danes nada- | sodelovanje v vladi; tudi ona je 
ljevala dopoldne in popoldne, so poslanci odobrili vse člene 
zakonskega osnutka, s katerim se ustanavlja državno podjetje 
za poseg na tržišče s kmetijskimi proizvodi. S tajnim glasova
njem bodo ta osnutek odobrili na enem prihodnjih zasedanj 
poslanske zbornice.

V senatu pa so odobrili vse člene zakonskega osnutka, s ka
terim se organizirajo in finansirajo ustanove za razvoj kme
tijstva; jutri bodo sledile še glasovalne izjave predstavnikov 
parlamentarnih skupin, nato pa bodo osnutek odobrili s tajnim 
glasovanjem. -------------------

V palači Chigi je bil danes treba govoriti o teh mejah v ce- 
nov sestanek posvečen reformi J?11, zave<Jajbč se, da predpostav-
šolstva. Poleg predsednika vla« ke ln da, ,„„ „„ „„ - i se ((ločimo in razlikujemo na raz-de Mora so se ga udeležili še | ne načine od vseh«. Naklonjen je
podpredsednik vlade Nenni, mi- kongresu na podlagi tez, glede so- 
nistri Gui, Pieraccini in Scaglia cialistične združitve pa Je mnenja,

fc 1
Na mejnem prehodu na cesti, ki pelje v zahodni Berlin

ter izvedenci strank vladne ve
čine: Ermini za KD, Codignola 
za PSI, Orlandi za PSDI in 
prof. Gatto za PRI. Na današ
njem sestanku so v glavnem 
zaključili proučitev vprašanj, 
ki zadevajo ureditev In poslova
nje univerz.

Po sestanku je Codignola izjavil 
novinarjem: ((Zaključili smo pro
učitev najbolj spornih točk, ki za
devajo univerze; pridržujemo si 
pravico globalne proučitve vse za
deve na podlagi do tu doseženega 
soglasja«. Prof. Gatto pa je izja
vil, da je skoraj zaključena prouči
tev vprašanj, ki zadevajo univerze 
in da je opravljeno delo zadovolji
vo, če upoštevamo mnoge zahteve 
kategorij, ki so zainteresirane na 
obnovi in razvoju italijanskega uni. 
verzitetnega študija. Tudi Ermini 
je izjavil, da se bo proučitev teh 
vprašanj zaključila že danes ali ju
tri in da je bila to ena najtežav
nejših točk vsega šolskega vpraša
nja.

Minister za državni proračun Pie
raccini je podpisal prva dva odlo
ka, ki predvidevata ustanovitev de
želnih odborov za gospodarsko 
načrtovanje. Gre za deželne odbo
re za Umbrio in Molise. Ta dva 
odbora bosta morala proučiti sta
nje v omenjenih deželah in ugoto
viti glavne potrebe, ustrezne podat
ke in pa dostaviti ministrstvu za 
proračun. Člani deželnega odbora 
so: predsedhiki pokrajin; župani 
občin z več kot 30.000 prebivalci, 
trije izvedenci, ki jih imenuje mi
nistrstvo za proračun; predstav
nik Blagajne za razvoj juga v de
želah, kjer Blagajna razvija svojo 
dejavnost; predsedniki zbornic za 
industrijo, trgovino in obrt; šef 
krajevnega kmetijskega nadzomi- 
štva; trije predstavniki delavcev in 
trije predstavniki delodajalcev. Po
dobne odbore bodo ustanovili v 
vseh deželah, ko bodo uveljavili de
želno ureditev države, ki je v vlad
nem programu. To je potrebno, da 
bi načrtovanje bilo demokratično, 
ne pa centralizirano, birokratsko 
in oblastno.

Danes Je bil drugi sestanek 
med predstavniki Confindustrie in 
predstavniki sindikalnih organizacij 
CGIL, CISL, UIL in CISNAL, ki 
se bo zaključil jutri. Na tem se
stanku obravnavajo vprašanja, ki 
zadevajo spremembo sedaj veljav
nih sporazumov glede kolektivnih 
in individualnih odpustov, kakor 
tudi vprašanje tovarniških odbo
rov. Predstavniki sindikalnih orga
nizacij so poudarili nujnost, da se 
bolje in jasneje določijo naloge to
varniških odborov in sindikata v 
tovarni, trajanje mandata članov 
teh odborov, jamstva za izvrševa
nje tega mandata in njihova zašči
ta pred represalijami delodajalcev.

Na zasedanju centralnega odbora 
PSI se je danes nadaljevala raz
prava o poročilu tajnika stranke 
De Martina. Glavni argumenti so 
zadevali politiko levega centra,

da jo je treba obravnavati kon
kretno, ne da bi mislili, kako bi 
se ji Izognili ali jo odložili.

Tudi Togliatti je bil mnenja, da 
Je treba načeti z odločnostjo vpra
šanje socialistične združitve, ker 
nima smisla čakati na razvoj 
PSIUP in na demokracijo KPI. 
Anna Matera je poudarila potrebo 
po enotnosti stranke in je grajala

{za kongres na podlagi tez.
Anderlini je izrazil svoje pomi

sleke glede kongresa na podlagi 
tez, ker da., bi to bilo izvedljivo 
le v primeru, da bi v stranki ob
stajala bistvena enotnost v pogle
dih na razna vprašanja. Fortuna 
(levica) je poudaril, da je kongres 
na podlagi tez zamisel levice in 
pripomnil, da je za to potrebno, 
da v stranki obstaja soglasnost vsaj 
glede ((obsežnega sektorja politič
nih odločitev« in da je to mogo
če; soglasnost bi treba doseči tu
di glede izključitve ((linije Cattani- 
Colombo«, ki Je naklonjena zdru
žitvi s socialdemokracijo.

Tudi Vittorelli je naklonjen kon
gresu na podlagi tez, hkrati pa je 
poudaril potrebo po organizacij
skih spremembah stranke: odkar 
imamo levi center je konec «spo- 
lovinarskega vodstva« (s komuni
sti) množic, ki so vključene v mno
žične organizacije. Komunisti in 
socialisti so postali tekmeci in 
KPI, kot močnejša, je skušala iz
koristiti skupno množično organi

zacijo, da bi usmerila sile in gla
sove v svojo korist. PSI mora 
spet postati velika množična stran
ka, šele takrat bo lahko načela 
vprašanje združitve z drugimi so
cialističnimi silami.

Danes je začelo zasedanje glav
nega sveta PSIUP. Politično poro
čilo je podal Vecchietti, ki je go
voril najprej o zunanji politiki in 
poudaril poslabšanje mednarodne
ga položaja po ameriški interven
ciji v Vietnamu; zahteval je krep
kejšo borbo proti imperializmu in 
za mir vseh sil, ki se sklicujejo 
na socializem in pripomnil, da tu
di katoliške sile ne morejo biti 
brezbrižne do te borbe. Kar za
deva notranjo politiko, je ponovil 
že znano tezo, da je vlada izraz 
kapitalističnih sil in je izjavil, da 
bo PSIUP podvzel pobudo za no
vo enotno politiko in da se bo z 
njo obrnil na vse sile, ki se bo
rijo proti levemu centru ali ki so 
danes v krizi zaradi politike leve
ga centra.

Vecchietti je izrazil nasprotova
nje PSIUP tudi vladnemu odloku 
za poživitev gospodarstva in pet
letnemu gospodarskemu načrtu.

katere uspeh je odvisen od pri
pravljenosti držav, da prispevajo 
k zmanjšanju napetosti in stabi
lizaciji, miru na svetu. Blagojevič 
je izrazil upanje, da bo komisija 
brez odlaganja začela delovati in 
da se bo izognila vsakemu proce
duralnemu zavlačevanju.

V centralnem komiteju Zvez* 
komunistov Jugoslavije šo se da
nes začeli razgovori med študijsko 
delegacijo centralnega komiteja 
francoske komunistične stranke, ki 
je sinoči prispela v Jugoslavijo, 
in delegacijo CK ZKJ. ki jo vodi 
član izvršnega komiteja Mijalko 
Todorovič. Na današnjem sestarv 
ku je Mijalko Todorovič seznanil 
goste iz Francije z osnovami druž. 
beno-političnega in gospodarskega 
sistema Jugoslavije, neposrednimi 
gospodarskimi nalogami in vodil
no vlogo Zveze komunistov.

Pomočnik državnega tajnika za 
zunanje zadeve Dušan Kveder in 
avstrijski veleposlanik v Beogradu 
Karl Hart sta podpisala danes v 
Beogradu jugoslovansko-avstrijsko 
pogodbo o skupni državni meji. 
Pogodba temelji na veljavnih do. 
ločilih prejšnjih pogodb, s kateri- 
mi je bila določena mejna linija 
med obema državama, in ureja 
proceduro za vzdrževanje mejnih 
znakov. Zastopnika obeh vlad sta 
si izmenjala instrumente konvenci
je, sklenjene med Jugoslavijo in 
Avstrijo o ureditvi mejnega želez
niškega prometa, ki je bila podpi- 
sana decembra 1961 na Dunaju.

Izvršni odbor zveznega odbora 
S Z DL J je na današnji seji med 
drugim sklenil, da se letošnji ju
bilejni 9. maj, dan zmage, slo- 
vesneje proslavi. Med drugim sa 
predlaga, naj se na ta dan orga
nizira zbor federacije, katerega bi 
se udeležili vsi zvezni poslanci, 
člani zveznega odbora SZDJL, zvez
nega odbora Združenja borcev na
rodnoosvobodilne borbe Jugoslavi- 
je, centralnega sveta Zveze sindi
katov Jugoslavije, centralnega ko
miteja Zveze mladine Jugoslavije. 
Predvideva se tudi, da zvezna skup
ščina proglasi 9. maj za državni 
praznik glede na novi značaj pro
slav dneva zmage. Na seji je bilo 
nadalje priporočeno, naj se prosla
vi 1. maja da privatni značaj kot 
doslej, namreč, da se na 1. maj 
organizirajo zborovanja v delovnih 

j organizacijah, kulturno - umetniški 
} in .drugi programi, izleti in podob
no. Na ta način bi 1. maj dobil 
značaj praznika delovnih ljudi in 
njihove solidarnosti v skupni bor
bi naprednih sil na svetu za mir 
in socializem.

B. B.
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PODPIS SOVJETSKO-POLJSKE POGODBE

Oster napad Gomulke in Brežnjeva 
na zahodnonemški militarizem

Brežnjev je zelo ostro obsodil tudi ameriški napad na Vietnam - Izjave Mikojana v Kremlju

VARŠAVA, 8. — Danes popoldne so Brežnjev in Kosigin za 
Sovjetsko zvezo ter Gomulka in Cyrankiewicz za Poljsko pod
pisali novo pogodbo o prijateljstvu, vzajemni pomoči in sode
lovanju med Sovjetsko zvezo in Poljsko.

Gomulka je po podpisu izjavil,
da bosta obe državi storili vse, 
da preprečita vsak poskus, da bi 
Zahodna Nemčija ali njeni zavez
niki izvedli napad. Dodal je, da 
je varšavski pakt tščit, ki nas 
brani pred nemškim revanšizmom 
ter je jamstvo za mir na svetu tn 
v Evropi«. Zatem je Gomulka ob
sodil ameriški napad v Vietnamu.

Brežnjev, ki je govoril na veli
kem zborovanju v palači kulture 
v Varšavi, je v svojem govoru iz
javil, da bo danes podpisana po
godba služila stvari nadaljnje 
krepitve enotnosti socialističnih 
držav. Pripomnil je tudi, da je 
velike važnosti jamstvo glede za
hodnih poljskih meja. Zatem je 
Brežnjev dejal, da se strinja z 
Gomuiko, da je treba poljske me
je, kakor tudi vse povojne meje, 
potrditi tudi v nemški mirovni 
pogodbi, «ne. zaradi tega, ker so 
dvomi 0’ tem, temveč da se za 
vedno onemogoči vsaka izkušnja- 
va nemških militaristov«.

V zvezi s položajem v jugo
vzhodni Aziji je Brežnjev izja
vil: »Vietnamsko ljudstvo zahte
va pomoč. Čas ne čaka. Vsak dan 
postaja položaj vedno slabši in 
ogroža mir ne samo v jugovzhod
ni Aziji, temveč tudi na vsem 
svetu. Kakor je znano, nudi So
vjetska zveza realno pomoč viet
namskemu ljudstvu. Želim, da se 
vsi zavedajo: Sovjetska zveza je 
pripravljena nuditi vietnamski re
publiki vsako pomoč za okrepitev 
njene obrambne moči, ki je po
trebna za zavrnitev napada ame
riških imperialistov. Nismo odla
šali s tem in ne bomo odlašali v 
prihodnje. Ameriški vojaki so pri
nesli v Vietnam surovost koloni-

združitev socialistov in kongres zatorjev, ki je pomnožena z uni- 
stranke. Renato Colombo je po- čevalno močjo modernih uničeval- 
udaril veljavnost politike levega nih sredstev. Pentagon ima to de 
centra; dodal je, da ta politika ima želo za področje preizkušanja vseh 
sicer svoje meje, vendar pa da Je vrst orožja, Niti fašisti si niso u

pali uporabljati med vojno stru
penih plinov. Američani so si to 
hladnokrvno dovolili. Tisti, ki so 
začeli napad proti vietnamskemu 
ljudstvu, ne bodo zaslužili druge
ga nego sramoto in poraz.«

Govoril je zatem o Evropi in de
jal, da na tej celini sicer ni bližnje 
nevarnosti za vojno »vendar pa še 
kopiči vnetljiv material«. To pa za
radi tega, ker vladni krogi Zahodne 
Nemčije nočejo sprejeti obstoja 
Vzhodne Nemčije in položaja, ki je 
nastal po drugi svetovni vojni. 
Pripomnil Je, da je bilo zasedanje 
Bundestaga v zahodnem Berlinu 
nezakonito, in je zatem govoril o 
zahodnonemškem militarizmu in re- 
vanšizmu.

Na istem zborovanju Je govoril 
tudi Gomulka. Posebno ostro je 
obsodil revanšistlčno politiko Za
hodne Nemčije in napadalno poli
tiko ZDA. Ponovil je zatem svoj 
nedavni predlog, naj bi sklicali ev
ropsko konferenco za sporazum o 
sistemu evropske varnosti.

MOSKVA, 8. — Danes je bil v 
Kremlju sprejem na čast pakistan
skemu predsedniku Ajubu Kanu. 
Predsednik prezidija vrhovnega so
vjeta Mikojan je v zdravici med 
drugim Izjavil: »Tisti, ki mislijo, da 
jim miroljubno sožitje ustvarja pri
merne pogoje, za napadalna deja
nja proti socialističnim državam, 
ali za zadušitev narodnoosvobodil
nih gibanj, se zelo motijo.« Miko
jan je dejal, da se ves svet zgraža 
nad ameriškimi napadi proti Sever
nemu Vietnamu in da bi ti napa
di mogli imeti zelo škodljive po
sledice za stvar miru. Izrekel je 
zadovoljstvo nad dobrimi odnosi 
med Sovjetsko zvezo ln Pakista
nom in je pripomnil, da je v se
danjem trenutku potrebno, da so 
vse miroljubne sile združene in da 
se krepijo odnosi med državami, 
ki se borijo za izboljšanje medna

rodnega položaja. Na koncu se je 
Mikojan zahvalil Ajubu Kanu za 
vabilo sovjetskim voditeljem, naj 
obiščejo Pakistan.

Pakistanski predsednik je v svo
jem odgovoru poudaril predvsem, 
da so se odnosi med obema drža
vama v zadnjih letih normalizirali. 
Izrekel Je zadovoljstvo nad rezul
tatom svojega obiska in nad ugo
tovitvijo, da se pakistansko in so
vjetsko stal « e ujema glede števil
nih mednarodnih problemov.

Pakistanska delegacija si bo ogle
dala še nekatera sovjetska mesta 
in se bo vrnila v domovino 11. t.m. 
Istega dne bodo v obeh prestolni
cah objavili uradno sporočilo o raz
govorih.

Zorinove izjave 
ob prihodu v Pariz

PARIZ, 8. — Novi sovjetski po
slanik Valerijan Zorin Je prišel da
nes s svojo ženo v Pariz. Na po
staji so ga sprejeli predstavniki 
vlade in nekateri poslaniki. Pred 
postajo se je zbrala množica okoli 
tisoč ljudi.

Zorin je na postaji izrazil zado- 
voljstvo, da prihaja v Francijo v 
trenutku, ko se odnosi med obe
ma državama ugodno razvijajo. 
Pripomnil je: ((Sovjetska vlada je 
globoko prepričana, da so objektiv
ni pogoji in dejanske možnosti za 
razvoj francosko-sovjetskih odno
sov. »S tem v zvezi izhajamo mi iz 
dejstva, da Francija in Sovjetska 
zveza, ki sta dve veliki kontinen
talni državi, imata posebno odgo
vornost za usodo miru in varno
sti v Evropi. Od odnosov naših dveh 
držav bodo v veliki meri odvisne 
tudi perspektive razvoja položaja 
na vsej evropski celini in ne sa
mo na tej celini. Na podlagi jas
nih navodil svoje vlade se bom tru
dil, da razširim medsebojno razu
mevanje in sodelovanje, da se okre
pijo tradicionalne prijateljske vezi 
med sovjetskim in francoskim ljud
stvom in upam, da bom pri tem 
užival podporo pri francoskih obla
steh in pri širokih slojih franco
skega ljudstva, ki ima veliko zgo
dovino in, prepričani smo, tudi 
veliko prihodnost.«

Jutri bo Zorin izročil zunanjemu 
ministru de Murvillu prepis pove
rilnic, ki jih bo v soboto predlo
žil de Gaullu.

Prihodnji mesce volitve 
v Dolini Aosta

AOSTA, 8, — Danes je bila pred
ložena v Aosti «mestna lista« za 
občinske volitve, ki bodo 23, in 24. 
maja v Dolini Aosta. V tej listi 
je dvajset komunističnih kandida
tov, štirje kandidati PSIUP in šest
najst neodvisnih. Nosilec liste je 
dosedanji komunistični župan Giu- 
lio Dolchi. V prihodnjih dneh bo
do predložene še druge liste, in 
sicer PSI, PSDI, Unione Valdotai- 
ne, PLI, MSI in KD. Vpisanih vo
livcev je skupno 73.572, ki morajo 
izvoliti občinske svete v 73 občinah 
dežele. Volitve bodo na podlagi 
proporcionalnega sistema v prestol, 
niči, ki je edina občina, ki ima' 
več kot pet tisoč prebivalcev, in; 
z večinskim sistemom v vseh osta
lih 72 občinah. Skupnih volilnih se
dežev je 149, od katerih 39 v pre
stolnici.

BONN, 8. — Britanski minister 
za obrambo Healey je prišel da} 
nes v Bonn na dvodnevni obiski, 
med katerim se bo posvetoval t 
svojim nemškim tovarišem von

V Franciji znižali 
obrestno mero

PARIZ, 8. — Francoska banka 
je danes sklenila znižati obrest
no mero od 4 na 3.5 odstoUa. 
Finančni minister Giscard d’E- 
staing je izjavil, da spada to zni
žanje »v logičen razvoj politike 
stabilnosti«. Pripomnil je, da so 
zaradi borbe proti inflaciji no
vembra 1943 zvišali obrestno me
ro. Pozneje so okrepitev javnih 
financ, izenačenje proračuna in 
politika nadzorovanja kreditov 
preprečili inflacijo. Zato je sedaj 
moogče, da se obrestna mera zo
pet povrne na normalno višino, 
«ki je v skladu z uravnovešenim 
finansiranjem gospodarskega raz
voja v deželi«.

Minister je dejal, da je z da- 
r.ašnjim znižanjem obrestna me
ra v Franciji sedaj na najzmer- 
nejši višini ' med velikimi indu
strijskimi driavami. Dosegli so o- 
brestno mero, ki velja v Zahodni 
Nemčiji in Italiji, medtem ko so 
v ZDA nedavno določili obrestno 
mero na 4 odstotke, v Veliki Bri
taniji pa znaša še vedno 7 odst.

Iz Stockholma pa javljajo, da 
so tam zvišali obrestno mero od 
5 na 5.5 odstotka. Novembra je 
bila ta obrestna mera zvišana od 
4.5 na 5 odstotkov, januarja pa 
od 4 na 4.5. Švedska banka pra
vi v svojem sporočilu, da so se 
odločili za zvišanje, da »se ohra
nijo potrebne omejitve kreditov.

Hasselom in bo pregledal britan-i upoštevajoč veliko dejavnost ki’ 
ske čete v Zahodni Nemčiji. 'vlada v gospodarstvu«.



PRIMORSKI DNEVNIK
9. aprila 1965

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 15.2, najnižja 9.6, ob 19. uri 14.8; 
vlaga 60 odst., zračni tlak 1002.6 
stalen, veter 15 km severovzhod
nik, nebo pooblačeno. morje skoro 
mirno, temperatura morja 12.6 sto
pinje, padavine 0.5 mm. Tržaški dnevnik Danes, PETEK, 9. aprila

Tomaž
Sonce vzide ob 5.31 in zatone ob 
18,43. Dolžina dneva 13.12 Luna 
vzide ob 10.53 in zatone ob 2.14

Jutri, SOBOTA, 10. aprila
Marko

PRVA DEŽELNA KOMISIJA RAZPRAVLJA 0 PRORAČUNU

Proračunske postavke dežele morajo 
upoštevati tudi potrebe Slovencev

V tem smislu je govoril in predložil resolucijo 
svetovalec KPI dr. Šiškovič ■ Resolucija dr. Škerka

Včeraj se je v prvi deželni ko
misiji nadaljevala razprava o pro
računih za leti 1964 in 1965. Prvi je 
spregovoril svetovalec Varisčo 
tKD), ki je poudaril važnost grad
nje avto ceste med Vidmom in Tr
bižem za deželno gospodarstvo. So
cialist De Sandre je pohvalil odbor, 
češ da je naglo pripravil proračun.

Odv. škerk je zahteval, da se 
zviša postavka za slovenske in ita
lijanske kulturne dejavnosti. Dejal 
je tudi, da bi moraii določiti več
je izdatke za sejme in velesejme 
ter rekel, da bo morala «finančna 
družba« sodelovati tudi na turistič
nem področju. Končno je odv. 
škerk izrekel željo, da bi ustano
vili v nabrežinski občini park za 
kraško flora in favno.

Dr. Škerk je predložil tudi re- 
jolutijo, ki. pravi, da je deželni 
svet ugotovi] potrebo svobodnega 
razvoja in pospešitve dejavnosti 
prosvetnih, rekreativnih, zborov
skih, športnih, gledaliških, filate
lističnih in drugih združenj ter 
odborov, ki so se ustanovili v te 
ali podobne namene, kakor tudi 
dobrodelnih ustanov, ki delujejo 
v okrilju slovenskega prebival
stva na deželnem področju ter ob
vezuje deželni odbor, da izdatno 
prispeva s podporami, ugodnost
mi^ im drugimi posegi, da se omo
goči omenjenim ustanovam ures
ničenje njihovih smotrov.

Coloni (KD) je poudaril važnost 
ronškega letališča. Svetovalec Virgo- 
lini (KD) je obravnaval predvsem 
kmetijska vprašanja. Prof. Cumbat 
(PRI) je dejal, da bo treba poskr
beti, da bodo razne ustanove takoj 
izkoristile sredstva, ki jim jih bo 
dala na razpolago dežela. Socialist 
Dal Mas je dejal, da mora dežela 
čimprej pripraviti načrt za gospo
darski razvoj in urbanistični načrt. 
Svetovalec Ribezzi (KD) je izrekel 
željo, naj bi dežela določila več 
sredstev za obnovo in gradnjo bol
nišnic.

Svetovalec dr. šiškovič (KPI) Je 
obširno obravnaval vprašanja Slo
vencev. Predvsem je vprašal, koli
ko Slovencev so zaposlili v deželni 
upravi, na kar pa ni prejel odgo
vora niti od dr. Berzantija niti od 
odbornika Tripanija. Vprašal je na
dalje, ali so določili sredstva za 
izdajanje deželnega biltena v slo
venščini, na kar je prejel poziti
ven odgovor. Obravnaval je tudi 
vprašanje proračunskih postavk v 
tretji sekciji proračuna za vzgojo, 
kulturo in znanstveno raziskovanje. 
Čeprav je 1.545 milijonov v ta na
men kar precejšnja vsota, pa od
pade na kulturne potrebe v ožjem 
smislu le 1 odstotek celotnega pro
računa. Dejal je, da je treba upo
števati, da je naša dežela stičišče 
slovenske in italijanske ter v šir
šem smislu latinske in slovanske 
kulture. Zato so tu kulturne po
trebe še večje, kar je vsekakor tre
ba upoštevati. Pri izdatkih je tre
ba tudi upoštevati, da morajo biti 
za obe kulturi sorazmerni. Dr. Si- 
škovič je omenil tudi vprašanje 
slovenskih knjižnic in rekel, da bi 
morali dati podporo zlasti študij
ski knjižnici. Nadalje je dejal, da 
bi morali dati na razpolago tudi 
sredstva za proučevanje etnograf
skih vprašanj v deželi.

V zvezi s tem je skupno s sveto
valcem KPI Bacicchijem predložil 
dve resoluciji, o katerih bodo raz
pravljali danes. V prvi resoluciji 
ugotavlja potrebo po razvbju in 
spoznavanju slovenske kulture v 
deželnem območju ter pravi, da 
bi morala dežela poskrbeti sloven
ski manjšini v deželi primerne kul
turne pripomočke. Nato priporoča 
deželnemu odboru, naj da pobu
de za ustanovitev slovenske knjiž
nice ali slovenskih odsekov pri ita
lijanskih knjižnicah ali naj končno 
omogoči okrepitev že obstoječih za
sebnih knjižnic.

V drugi resoluciji se ugotavlja 
nujnost, da se obogati poznanje 
kulturnih posebnosti slovenskega 
prebivalstva v deželi ter se pripo
roča deželnemu odboru ustanovi
tev odbora ali ustanove za etno
grafska vprašanja ozemelj v deže
li, na katerih prebivajo italijanski 
državljani slovenske narodnosti.

Dr. šiškovič je včeraj omenil tu
di potrebo, da se okrepi turizem 
na Krasu. Končno je dejal, da na
menja proračun precejšnja sred
stva kmetijstvu, da pa se ne sme 
pri tem pozabiti tržaško ozemlje,

kjer je kmetijska proizvodnja še 
posebno specializirana.

Svetovalec (PSI) Moro je priznal 
odboru, da je hitro poskrbel za 
proračun, dejal pa je, da bo izre- 
itel svoje mnenje po programskem 
govoru dr. Berzantija. Svetovalec 
Mizzau (KD) je obravnaval kmetij
ska vprašanja.

Za člani komisije je spregovoril 
predsednik dr. Berzant.l, ki je re
kel, da iz dosedanjega delovanja 
deželnega odbora jasno izhaja nje
gova politična usmerjenost. Na pri
pombe liberalca Morpurga o raz
delitvi izdatkov po posameznih po
krajinah je dr. Berzanti odgovoril, 
da je gledal odbor pri sestavljanju 
proračuna na deželo kot na celoto. 
Kar se tiče kreditov obrtnikom, se 
bo odbor ravnal po izkušnjah Trža
ške hranilnice. Glede prispevkov de
žele krajevnim ustanovam je Ber
zanti dejal, da mora kriti njihove 
primanjkljaje predvsem država. 
Berzanti je končno dejal, da se 
strinja s tem, da je treba okrepiti 
zdravstvene ustanove. Zatem je

DRAMATIČNA BORBA ZA ČLOVEŠKO ŽIVLJENJE V JAMI PRI GABROVCU

Osem ur je trajalo reševanje 
speleologa Nicolija iz brezna

Gasilci so ga iz globine 200 m spravili na površje, vendar je 
njegovo stanje zaradi nevarnih ran in zlomov zelo resno

Zdravstveno stanje 45-letnega 
profesorja Vincenza Nicolija iz Li
liče Campanelle 119, ki je pred
včerajšnjim popoldne padel v ja
mo pri Gabrovcu, je zelo resno. 
Po osmih urah nenehnega in ne
utrudnega dela je gasilcem uspe
lo privleči Nicolija n,a površje ob 
1.30 ponoči ter ga položiti na no
sila rešilnega avta. Ob dveh po
joči.,, je avto RK privozil pred 
bolnišnico in ponesrečenca so ne
mudoma odnesli na -nevrokirur
ški oddelek, kjer so ga sprejeli 
s pridržano prognozo. Pri nesre
či se je hudo pobil in ranil po 
glavi, čelu, obrazu, si poškodoval 
medenico in verjetno hrbtenico.

Nicoli je vnet speleolog in se 
je predvčerajšnjim popoldne s ko- 
legom 35-letnim profesorjem E- 
liom Zennarom, njegovo ženo Gra- 
zio m njunima otrokoma 6-letnim 
Marcom in 7-letnim Marinom po
peljal na popoldanski izlet. Nicoli 
in Zennaro z družino so se z av
tom pripeljali na travnik pred ja- 
mo jp?en°vano «Ercole». Jama je

Sr Komisi?ab0boik nad T"? V b"žini Gabrovca nekaj sto Ve- lripam. Komisija b° nadaljevala trov od železniške čuvai-nice št.
svoje delo danes zjutraj. J 21 na progi Nabrežina-Opčine. Ni-
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DELOVANJE ODBOHA TRŽAŠKE TRGOVINSKE ZBORNICE

Na sestanku v Benetkah bodo govorili 
o pravični razdelitvi pomorskih prog

Trst naj l»o izhodišče za proge proti deželam onstran 
Sueza - Sestanek glavnega sveta odhora za razvoj prometa

Na zadnji seji ožjega odbora trža
ške trgovinske zbornice je predsed
nik dr. R. Caidassi sporočil zbra
nim odbornikom, da se zbornica 
pobliže zanima za čimprejšnjo re
šitev vprašanja nameravanih odpu
stov v podjetju Crane-Orion, tudi 
kar zadeva morebitno zaposlitev 
prizadetih delavcev v drugih indu
strijskih obratih na Tržaškem. Od
bor je pristal na konvencijo, s ka
tero bodo v sklopu tržaškega vse
učilišča odprli novo medicinsko- 
kirurjjko fakulteto. Zbornic,a bo y 
ta namen podelila univerzi pose
ben denarni prispevek.

Predsednik Caidassi Je seznanil 
odbornike z glavnimi točkami, o 
katerih bo razpravljal na skorajš
njem zasedanju predstavnikov go
spodarskih krogov treh Benečij, ki 
bo v Benetkah od 24. aprila dalje. 
Na dnevnem redu so zlasti vpra
šanja v zvezi z nadaljnjim razvo
jem pomorskega prometa in pre
vozov v prizadetih pokrajinah. 
Predstavnik tržaške zbornice se bo 
na beneškem zasedanju ponovno 
zavzel za pravičnejšo porazdelitev 
pomorskih prog pretežne državne 
važnosti med Tirenskim in Jadran
skim morjem. Tržaški poslovni kro
gi so mnenja, da je treba ohrani-
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ZANIMIVE IZJAVE PROF. AMALD1JA V DOBERDOBU

Še nobene dokončne odločitve 
o kraju gradnje protosinhrotrona

Gradnja te velike atomske naprave bi stala nad 215 
milijard lir - Možnosti izbire Doberdoba niso majhne

Ravnatelj vsedržavnega zavoda za 
jedrsko fiziko prof. Amaldi, ki je 
ivojčas predsedoval delu italijan
ske komisije za izbiro zemljišč, na 
katerih naj bi v Italiji zgradili 
velik protosinhrotron v okviru med
narodne ustanove CERN, je včeraj 
obiskal področje Doberdoba v 
spremstvu tržaškega geologa prof 
Marussija, ki je prav tako sodelo
val pri izbiri zemljišč. Področje Do
berdoba, kakor tudi neko področje 
na Salentinskem polotoku v Apu
liji, sta edina kandidata, ki ju bo 
Italija predlagala v Ženevi.

V razgovoru s časnikarji je prof. 
Amaldi izjavil, da je ustanova 
CERN sklenila zgraditi v Evropi 
protosinhrotron, ki bo imel jakost 
300 GEV (en GEV je enak eni mi
lijardi elektrovoltov). Po dosedanjih 
računih naj bi gradnja te velike 
atomske naprave stala okrog 1,5 
milijarde švicarskih frankov, ali 
okrog 215,5 milijarde lir. Za ^grad
njo vseh naprav bi potrebovali od 
osem do devet let. Gradnja tega 
protosinhrotrona bo imela medna
rodni značaj in se stroški za nje
govo gradnjo vrtijo okrog stroškov 
za podobne objekte, ki bi, jih ime
li v ZDA ali pa v Sovjetski zvezi.

Prof. Amaldi je nato poudaril, da 
bi imela gradnja tega protosinhro
trona ogromen pomen na področ
ju jedrske raziskave. Sedaj pa se 
postavlja samo vprašanje kandida
tur. Gotovo je že, da bodo pred- 
ldžile svojo kandidaturo Španija, 
Belgija, Avstrija, Velika Britanija, 
Nemčija, Francija in Italija. Vse 
raziskave, ki so bile opravljene v 
Italiji, je dejal prof. Amaldi, so 
se zaključile tako, da sta bili izbra
ni področji pri Doberdobu in na 
Salentinskem polotoku, potem ko 
so bile izvršene raziskave tudi na 
Sardiniji, v srednji Italiji in v oko
lici Vercellija. Obe izbrani pod
ročji nudita izredno stabilne geo
loške značilnosti, ki so osnovni po
goj za gradnjo protosinhrotrona.

Prof. Amaldi je tudi dejal, da je 
že gotovo, da bo Italija sodelova
la v ustanovi CERN pri gradnji te
ga velikega jedrskega objekta. Gle
de določitve kraja pa bo odloča
la ustanova CERN. Zato je razum
ljivo, je dejal prof. Amaldi, da 
bo vsaka država skušala podpreti svojo kandidaturo, kakor Je

bodo že v letošnjem letu ali pa 
najkasneje v začetku prihodnjega 
leta izbrali področje, kjer bo zgra
jen protosinhrotron. Toda za izbiro 
ne zadostujejo samo osnovni geo 
loški pogoji, ampak bodo imeli 
svojo veliko vlogo tudi razsežnost 
zemljišča, ki je na razpolago, promet
ne zveze, mednarodne prometne zve 
ze, bližina velika mesta, mednarod
na šola za otroke znanstvenikov 
itd.

Tudi mednarodni center za teo
retsko fiziko, ki se sedaj gradi v 
Trstu, bo lahko predstavljal eno 
točko več za izbiro Doberdobe za 
sedež velikega protosinhrotrona.

Umrla je ženska 
pod katero se je 
zrušil balkon

63 letna gospodinja Maria Cerna 
vd. Goriani iz Skedenjske ulice 108, 
je včeraj zjutraj okrog 1. ure pod 
legla hudim zadobljenim poškod 
bam. O nesreči, pri kateri se je 
ponesrečila Cemova in njena 37- 
letna nečakinja Nerina Ceglar por. 
Puzzer, smo poročali včeraj, žen
ski sta se vrnili domov in odšli 
na balkon stanovanja. Pod njuno 
težo pa se je pod balkona zrušil 
pod njunimi nogami, da sta padli 
z višine približno 4 metrov. Pone- 
srečenki so nemudoma odpeljali v 
bolnišnico, kjer so Cemovo nujno 
sprejeli na drugi kirurški oddelek 
s strogo pridržano prognozo zara
di poškodb po dimljah in zlomov 
udov. Kljub hitri zdravniški pomo
či pa je nesrečnica ob 0.40 izdih
nila ne da bi prišla k zavesti. Nje
no nečakinjo so pridržali na nevro. 
kirurškem oddelku, kjer se bo mo
rala zdraviti od 30 do 40 dni.

O nenavadni nesreči vodijo te
meljito preiskavo karabinjerji s 
postaje v Skednju. Ugotovili so, 
da je bil pod balkona sestavljen 
iz betonskih plošč, ki so bile po
ložene na železne opornike. Vre
menske neprilike so beton tako 
razjedle, da so plošče postale zelo 
tanke in niso več zdržale teže obeh

- ------ tudi žensk.
. *** , ®e ?b® italijanski. Truplo nesrečne Cemove so pre- poarocjl potegujeta, da bi bila spre-1 nesli v mrtvašnico glavne bolnišni- 

e^j,n}unj kandidatura. Prof. A-lce, kjer je na lazpolsgo sodnim maldi je dejal, da se pričakuje, da 1 oblastem.

ti v Trstu v glavnem izhodišča po
morskih zvez z deželami onkraj 
Sueškega prekopa, medtem ko je 
Tirensko področje bolj poklicano 
kot izhodiščna točka za proge pro
ti deželam onstran Gibraltarskih 
vrat.

Dne 31. marca se je sestal zbor
nični odsek za pomorstvo, da bi 
sestavil besedilo spomenice, s ka 
tero bodo prizadeti tržaški krogi 
izrazili svoje mnenje v zvezi z na
meravano uskladitvijo pristaniških 

določili Evropskega 
Odsek za pomor- 

ponOvnč poudaril potrebo 
po izglasovanju novega zakona, s 
katerim naj bi se v upravni svet 
italijanskega registra za pomorstvo 
imenoval tudi predstavnik tržaške 
trgovinske zbornice.

Na sestanku upravnega sveta ke
mičnega laboratorija zbornice, ki 
je bil 2. aprila, so njegovi člani 
odobrili obračun preteklega poslov
nega leta. Na sestanku je bilo tudi 
določeno, da bo trgovinska zborni
ca podprla in pristopila k spomin
ski svečanosti, ki jo nameravajo 
prirediti 12. aprila na tržaški uni
verzi, v spomin prof. D. Coste, ki 
je načeloval omenjenemu labora
toriju na trgovinski zbornici čez 
30 let. Letos namreč poteče deset 
let od njegove smrti.

Dr. Caidassi je napovedal, da se 
bo v doglednem času sestal zbor
nični odsek za kredit in zavarova
nja, da bi se izrekla glede name
ravane ustanovitve novega deželne
ga inštituta za finance. Mnenje 
zborničnega odseka bodo potem 
sporočili pristojnim krogom pri 
deželni upravi, tako da bo ta lahko 
upoštevala tudi gledišče tržaške 
zbornice glede tega vprašanja.

Predsednik Caidassi je še dodal, 
da se skupina strokovnjakov uk
varja z novim načrtom za ustano 
vitev pristaniške ustanove v Trstu 
Te dni je v nase mesto dopoto 
vala skupina avstrijskih časnikar 
jev, katerim je predsednik družbe 
SIOT ing. Di Monda orisal načrt 
za gradnjo novega naftovoda iz 
Trsta na Bavarsko. Predsednik za
voda za žaveljsko industrijsko pri
stanišče pa je avstrijskim novinar
jem orisal možnosti za ustanovitev 
novih industrijskih obratov na Tr
žaškem

Dne 6. aprila se je na zbornici 
sestal glavni svet odbora za raz
voj prometa. Na sestanku so odo
brili obračun za leto 1964 ter spre
jeli proračun za tekoče poslovanje 
Na trgovinski zbornici v Vidmu 
so se sestali strokovnjaki za vod
ne prometne zveze, ki so razprav
ljali o potrebi, da bi ponovno pre
gledali obrežno vodno pot, ki je 
znana pod imenom «Litoranea Ve
neta«. Na sestanku v Vidmu so 
tržaško zbornico predstavljali glav

ni podtajnik dr. Barison, načelnik 
zunanjetrgovinskega urada dr. Mau- 
rel in strokovnjak za promet po 
notranjih vodah D. Alberi.

5 ranjenih pri prometni 
nesreči pri Štivanu

Pri štivanu se je včeraj popol
dne pripetila huda prometna ne
sreča, pri kateri se je poškodova 
lo pet oseb. Okrog poldne je 28- 
letni univerzitetni študent Lucia- 
no Pelizzo, sin senatorja Pelizza 
iz Čedada, Ul. Roma 31, vozil v 
smeri proti Trstu fiat 500 UD 
52816, v katerem se je peljal tu
di 29-letni Aldo Cus iz Grimac- 
ca. Ker je vozil pomaknjen proti 
levi, je nenadoma trčil v avto 
«opei» BO 221203, ki ga je na
sproti privozil 19-letni Mauro Ber 
t; iz Bologne. V «oplu» sta se De- 
ljala tudi 40-letni Bertijev oče U- 
go in 28-letna Zaina Mazza iz San 
Benedetta Vai di Sandro. Pri tr
čenju so se vsi potniki ranili in 
pobili po glavah in udih. Mazzo- 
va pa si je verjetno zlomila spod 
nje ude. Z rešilnim avtom RK 
so ponesrečence prepeljali v Tržič.

coli, Zennaro in otroka so se spu
stili v odprtino, Zennarova žena 
Grazia pa jih je čakala v avtu. 
Jama se položno spušča navzdol 
za približno 150 metrov, na spu
stu pa so tu pa tam nekatere 
«po1ice». Ko se neha spust, je 
moč priti v majhno jamo, v ka
teri se odpirajo tri globoka bre
zna. štirje izletniki so dosegli 
majhno jamo in tedaj se je zgo
dila tragedija. Nicoli je kriknil in 
izginil pred Zennarovimj očmi. Ta 
je svoja otroka popeljal do vmes
ne police, kjer ju je pustil in se 
podvizal na površje da bi pokli
cal pomoč. Ko je Zennaro telefo
niral iz gostilne je bila ura pri
bližno 17. Komaj ob pol dveh pono
či pa je gasilcem uspelo, da so 
Nicolija rešili.

Komaj so prišli pred jamo so 
se gasilci takoj lotili dela. Stopi
li so v jamo in po nekaj urah 
prinesli na površje oba otroka, 
ki se na srečo nista poškodova
la. Z Nicolijem pa ni bilo tako 
lahko. Po več urah je gasilcu- 
bolničarju uspelo, da je dosegel 
ponesrečenca na dnu jame in mu 
vbrizgal pomirjevalna sredstva. 
Potem so v jamo spustili posebno 
nosilnico, na katero so privezali 
ranjenega Nicolija in ga z vso 
možno previdnostjo potegnili iz 
globine približno 20() metrov.

Popoldanski izlet se je za ne
srečnega Nicolija tragično končal, 
upati je le, da si bo v bolnišnici 
opomogel.

faro) ter ob 20. uri na Trgu 
Ricmanjih (dr. Karel šiškovič). V 
soboto pa bo ob 20. uri zborova
nje na trgu v Boljuncu (Frano 
Gombač).

Stavki v Felszegy 
in v podjetju 
Vetrobel

Delavci ladjedelnice Felszegy v 
Miljah so tudi včeraj ves dan 
stavkali proti neupravičenemu od
pustu člana notranje komisije Bal- 
bija in' proti predrznosti ravna
teljstva, ki se noče podrediti niti 
razsodbi arbitražnega kolegija, ki 
je, določil, da je bil odpust proti
zakonit. Borba delavcev je že do
segla prvi uspeh: urad za delo je 
sporočil sindikatoma, da je pri- 
pravljan sklicati za soboto pred
poldne sestanek obeh strank, da 
bi skušali urediti spor. Danes se 
bodo delavci sestali v Miljah na 
skupščini in sprejeli ustrezne skle
pe, to je, ali prekinejo stavko, da 
omogočijo sestanek.

Včeraj se je tudi nadaljevala 
in končala stavka delavcev pod
jetja Vetrobel v okviru vsedržav-, 
ne stavke steklarske in keramič
ne stroke. Delavci zahtevajo, da 
se obnovi delovna pogodba, ki je 
zapadla že pred devetimi mese
ci. V Vetrobelu je stavkalo tudi 
včeraj kar 98 odstotkov delavcev.

Smrtne posledice 
prometne nesreče

Včeraj opoldne je na drugem 
medicinskem oddelku, kamor so' 
gg premestili iz nevrokirurškega, 
podlegel poškodbam 53-letni trgo
vec Salvatore Bonivento iz Ulice 
Gambini 34. Bonivento je 25. mar 
ca postal žrtev prometne nesreče 
Ko je prečkal Drevored D’Annun- 
zio v bližini stavbe št. 14, ga je 
podrl 19-letni Guglielmo Vuk iz 
Ul. Alfieri 26, ki je proti Trgu 
Garibaldi vozil lambreto TS 33825 
Boniventovo zdravstveno stanje 
ni bilo resno, vendar so potem 
nastopile komplikacije in kljub 
zdravniški negi je nesrečnik vče
raj umrl.
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Številne prijave 
za «Pohod miru»

Svojo udeležbo pri «Pohodu mi
ru«, ki ga organizira tržaški od
bor za mir in ki bo v Trstu 13. 
aprila ob 17.30 od Trga Sv. Jakoba 
do Rižarne, so poleg FIOM naja
vile še naslednje organizacije, usta. 
nove in posamezne osebnosti: 

Nova delavska zbornica CGIL, 
Tržaška federacija PSI, Tržaška fe
deracija PSIUP, Tržaška federacija 
KPI, Kulturni krožek «Rodolfo Mo- 
randi«, Univerzitetni krožek «Con- 
cetto Marchesi«, Krožek srednje
šolskih študentov «Curiel», Krožek 
slovenskih študentov «Tomažič», 
Pokrajinski odbor ANPPIA, Trža
ška federacija vsedržavnega zdru
ženja deportirancev v nacističnih 
taboriščih, Tovarniški odbor FMSA, 
Mladinska federacija PSIUP, Mla
dinska federacija PSI, FGCI, Pa
tronat INČA v Trstu, FILLEA v 
Trstu, ravnateljica tržaškega astro
nomskega observatorija prof. Mar- 
gherita Hack, deželni svetovalec 
Silvano Bacicchi, predsednik zdru
ženja Italija . SZ in dež. svetova
lec Giordano Pacco, tajnik CGIL 
v Trstu in občinski svetovalec Ar- 
turo Calabria, urednica revije 
«Umana» dr. Annamaria Farna, Tr
žaško združenje italijanskih žena 
(UDI).

Prijave sprejema center za kul
turne stike z inozemstvom v Ul. 
S. NicolO 11, tel. 29-403.
H O temi «Mir in svoboda za Viet
nam« bo KPI imela danes zboro
vanji ob 12.15 v FMSA (Nino Cuf-

Drcvi redna seja 
občinskega sveta

Drevi bo redna seja tržaškega 
občinskega sveta. Dosedanjemu 
dnevnemu redu so dodali še vrsto 
točk navadnega upravnega znača
ja, med katerimi je tudi predlog 
sklepa o začasnem preklicu pre
povedi dela v pekarnah za veliko
nočne praznike, predlog o potrdit
vi osnutka konvencije o ustano
vitvi medicinske in kirurške fa
kultete pri tržaški univerzi ter 
predlog sklepa o povišanju viši
ne dohodka za dajanje pomoči iz
gnanim družinam iz nevarnih sta
novanjskih hiš.

PROSVETNO DRUŠTVO PROSEK-KONTOV EL
PRIREDI V NEDELJO, 11. T. M. OB 18. URI

V PROSVETNI DVORANI NA OPČINAH

koncert moškega zbora
NA PROGRAMU SO NARODNE IN UMETNE PESMI 

DIRIGENT IGNACIJ OTA
Vljudno vabljeni!

IZPRED TRŽAŠKEGA POROTNEGA SODIŠČA

Pričevanje žrtvine 11-ietne hčerke 
ni bilo ugodno za obtoženegaMatteia

Dekletce je namreč dejalo, da je Mattei hitro zamahoval z nožem po 
njeni materi - Neprijetno brskanje po ljubezenskih zadevah Zabinijeve

Slovensko gledališče v Trstu
PREDSTAVE 

V KULTURNEM DOMU
KRSTNA PREDSTAVA

VELIKEGA
SLOVENSKEGA
PASIJONA

S0LDAŠKI MIZERERE 
KMEČKI REKVIJEM 

ŠKOFJELOŠKI PASIJON
Soldaški mizerere In Kmečki 
rekvijem napisal, Škofjeloški 
pasijon pa za oder priredil 
prof. MIRKO MAHNIČ
Režija: MIRKO MAHNIČ 
Scena: VIKTOR MOLKA 
Kostumi: ALENKA BARTL 
Glasba: MARJAN VODOPIVEC

PREDPREMIERA
v nedeljo, 11. aprila ob 16. uri 

(izven abonmaja)
PREMIERA

v nedeljo, 11. aprila ob 21. uri 
(premierski abonma)

PONOVITVE
v ponedeljek, 12. aprila ob 21.

uri (abonma I. ponovitev) 
v torek, 13. aprila ob 21. uri 

(abonma red A) 
v sredo, 14. aprila ob 21. url 

(abonma red B) 
v četrtek, 15. aprila ob 21. uri 
v petek, 16. aprila ob 21. uri 
v soboto, 17. aprila ob 21. uri 
v nedeljo, 18. aprila ob 17. uri 

(abonma I. popoldanski) 
v ponedeljek, 19. aprila ob 17. 
uri (abonma II. popoldanski)
Prodaja vstopnic vsak dan od. 
11. do 14. ure ter eno uro pred 
pričetkom predstav pri blagaj
ni Kulturnega doma.

Prekinitev sodnih 
izgonov iz stanovanj

Sodne oblasti so na prošnjo 
vladnega komisarja odredile začas
no prekinitev sodnih izgonov iz 
stanovanja za velikonočne prazni
ke od 10. do 25. aprila.

Včeraj zjutraj se je pred porot
nim sodiščem (predsednik Rossi, 
tožilec Corsi, zapisnikar Guida, za
stopnik zasebne stranke R. Ghezzi, 
obramba Uglessich) nadaljevala 
obravnava proti 47-letnemu Vitto- 
riu Matteiu, ki je obtožen, da ie 
pred dvema letoma hotel umoriti 
Nives Zabini por. Alessio, lastnico 
bara Prosen na Trgu Garibaldi.

Včerajšnja obravnava je potekla 
v znamenju zasliševanja številnih 
prič. Pred porotnike je prva 
stopila 11-letna Ava Alessio. Pred
sednik je že prej opozoril porot
nike, tožilca in obrambo, da se bo
do omejili zgolj na čitanje izjav, 
ki jih je Ava podala karabinjer
skemu kapetanu Pazzagli, ki jo je
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TRAGIČNA NESREČA V MIRAMARSKEM DREVOREDU

Tok je ubil električarja 
v kabini državnih železnic
Vernerin je bil na mestu mrtev, Scordazena pa je tok 
samo oplazil in bo okreval v 20 dneh - Podobna ne

sreča tudi v pivovarni Dreher
Mrtev delavec in hudo ranjen 

električar, je obračun tragične ne
sreče na delu, ki se je pripetila 
včeraj popoldne v električni kabini 
državnih železnic v Miramarskem 
drevoredu 78. Kabina je priključe
na glavni železniški postaji in va
njo sta včeraj vstopila 60-letni elek
tričar Celeste Scordazan iz Mira- 
marskega drevoreda 75 ter 31-letni 
delavec Vinicio Vernerin iz Ul. Po
la 78. Delavca sta morala na elek
trične aparate namestiti palico iz 
bakra, ko pa sta že pričela z de
lom, se je iz neznanih razlogdv iz 
aparatov sprožil električni tok ja
kosti 28.000 voltov in zadel delav
ca. Vernerin je bil na mestu mrtev, 
Scordozanu pa je električni tok ož
gal desnico. Nesrečnikoma so de
lovni tovariši priskočili na pomoč 
in Scordozana, ki je izgubil spomin 
odnesli iz kabine. Odpeljali so ga

v bolnišnico, kjer so ga s progno
zo okrevanja v 20 dneh sprejeli na 
prvi medicinski oddelek.

Medtem je zdravnik RK dr. Boni- 
no pregledal truplo nesrečnega Ver- 
nerina, nekaj minut pozneje pa je 
k električni kabini na glavnem ko
lodvoru prihitel tudi sodni zdrav
nik dr. Nicolini in namestnik to
žilstva dr. Pascoli. Po pregledu tru
pla in po zaključeni preiskavi a- 
gentov znanstvenega oddelka poli
cije so truplo odpeljali v mrtvaš
nico, kjer je na razpolago sodnim 
oblastem.

žrtev podobne nesreče je postal 
tudi 18-letni varilec Giorglo Odi- 
nal iz Ul. San Cillno 27, ki je z 
električnim varilcem v pivovarni 
«Dreher» varil rezervoar. Tudi nje
ga Je zadel električni tok. Okreval bo v 1 dneh:

zaslišal. Le tu pa tam je dekletce 
spregovorila na kratko. Povedala 
je, da je nenadoma slišala materin 
klic na pomoč. Stekla je na stop
nišče ter videla mamo kako je 
padla na tla. Noža v Matteievih, ro
kah ni videla, ker je ta hitro in 
močno zamahoval z roko. Javni to
žilec je posebej zahteval, naj se 
ta izjava vnese v zapisnik. Hitri 
zamahi z roko pričajo namreč po 
mnenju obtožnice, da je Mattei ho
tel ubiti žensko.

Za hčerko je bil na vrsti oče Al
do Alessio, ki je izjavil, da ni ni
koli opazil, da se je žena zapletla 
v ljubezensko razmerje z Matteiem. 
Zanikal je tudi, da je on dovolil 
Matteiu, da napravi dvojnik ključa 
hišnih vrat. Prav tako mu ni zna
no, da bi kaj takega dovolila že
na. On je sicer pošiljal Matteia na 
svoj dom po raznih opravkih, to
da žene takrat ni bilo nikoli do
ma. Glede ukradenih 30.000 lir je 
dejal, da je navadno puščal zve
čer dnevni inkaso na nočni oma
rici. Nekega jutra pa ga ni odne
sel s seboj v bar. Telefoniral je 
domov in žena mu je odgovorila, 
da denarja ni nikjer, žena je su
mila, da je denar ukradel Mattei, 
toda on ga ni prijavil policiji iz 
človekoljubnih razlogov.

Za Alessiom je nastopil Aldo Pi 
rotta, ki je upravljal blagajno za 
prodajo stavnih listkov v baru Pro
sen. Moški, ki je ena izmed ključ
nih prič, je izjavil, da se ni nikoli 
zapletal v ljubavno razmerje z Za- 
binijevo. Priznal pa je, da je mor
da nekoč rekel kaj takega prija
telju Michelu Lattanziu, toda te
daj je bil gotovo pijan.

Za Lattanziom je pričal Antonio 
Ridel, ki je dovolil Matteiu, da mu 
preko, njegovega naslova pošilja 
ljubavna pisma Zabinijevi iz Rima. 
Vseh pisem je bilo morda kakih 20. 
Ridel je izjavil, da je imel vča
sih vtis, da se je ženska naveli
čala ljubezenskega razmerja z Mat
teiem.

Sledilo je pričevanje dveh žensk 
(hčere lastnice hotela Roma in ne
ke natakarice v baru Prosen), ki 
sta pojasnili nekaj okoliščin. Zani
mivo je bilo pričevanje že prilet
ne Cristine Franco, ki je oddala 
Matteiu sobo za 9 mesecev, žen
ska je povedala, da je Zabinijeva 

' večkrat prihajala na stanovanje.

Mattei ji je dejal, da Je njegova 
zaročenka iz Gradca in da se bo
sta kmalu poročila po evangeličan
skem obredu. Na kraju le Franco
va prosila predsednika,' če lahko 
izroči Matteiu zavojček cigaret. 
Predsednik ji je to dovolil.

Sledila so pričevanja dveh Ales- 
siovih znancev in končno karabi
njerskega marešala Tosonija in še 
nekega drugega agenta.

Trčenje dveh avtov 
v Ul. S. Michele

Tri osebe so se včeraj popoldne 
hudo ranile zaradi trčenja dveh 
avtov. Navzgor po Ul. San Miche- 
le je 50-letni Giovanni Stocovaz 
t* Ul. S- Pasquale 65 vozil avto 
T S 39589, v katerem se je peljal 
tudi 53-letni uradnik Santo Štor- 
ni iz Ul. S. Fasquale 79. Ko je 
privozil v bližino stavbe št. 23, 
je pnšlo do trčenja. Tedaj je 30- 
letni Antonio Benci iz Ul. Mal- 
canton 12 privozil navzdol z av
tom TS 67564 in trčenje je bilo 
neizbežno.

Vse tri ranjence so z rešilnim 
avtom prepeljali v bolnišnico, 
kjer so Bencija in Stornija spre
jeli na ortopedski oddelek. Benci 
se bo moral zdraviti od 20 do 30 
dni zaradi zlomov spodnjih udov 
in levih reber. Zaradi podobnih 
poškodb pa se bo moral Storni 
zdraviti od 4Q do 50 dni. Stoco
vaz pa se je ranil po obrazu in 
levem očesu. Njega so pridržali 
na okulističnem oddelku in se bo 
moral zdraviti 10 dni.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(5. 4. — 11. 5.)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Al Gale- 
no U). S. Cilino 36; Alla Madonna 
dei Mare, Largo Piave 2: Sant’Anna, 
Erta S. Anna 10; Davanzo, Ul. Ber- 
nini 4; Godina, AUTGEA, Ul. Gln- 
nastica 6; Al Lloyd, Ul. Orologio 6; 
Sponza. Ul. Montorsino 9 (Rojan).

Služba od 13. do 16. ure
Davanzo, Ul. Bernini 4; Godina, 

AllTGEA, Ul, Ginnastica 6; Al Lloyd, 
Ul. Orologio 6; Sponza, Ul. Montor
sino 9.

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Biasoletto, Ul. Roma 16; Al Gale- 

no, Ul. S. Cillno 36; Alla Madonna 
del Mare. Largo Piave 2; SanPAnna, 
Erta S. Arma 10,

Včeraj v Gregorčičevi dvorani

Partizanske 
zgodbe za otroke

Včeraj popoldne ob 17. uri je v 
Gregorčičevi dvorani gledališki i- 
gralec Stane Raztresen pripovedo
val otrokom zgodbe iz partizan
skega življenja. Njegovo pripove
dovanje je. služilo kot spremni 
tekst k trem diafilmom z naslovi 
«Sovražnik je udaril v našo deže
lo., «Dobro jutro. in «Partizan 
Jaka in medved.. Medtem k0 sta 
prva dva filma namenjena bolj 
odraslim otrokom, pravzaprav že 
bolj šolarjem, pa je tretji name
njen predšolskim otrokom.

Ta prireditev, s katero naj bi 
se tudi naši najmlajši na prime
ren način seznanili z narodnoosvo
bodilno borbo, bo dobrodošel zla
sti za okoliške vasi, ker jo je mo
goče podajati v manjših dvora
nah ali tudi v večjih sobah. Da 
bo otrokom ugajala se je videlo 
že včeraj, čeprav obiski zaradi ne
primerne ure ni bil najboljši.

Gledališča
vehdi

Pri blagajni gledališča se nadalju
je prodaja vstopnic za drugi kon
cert simfonične sezone, ki bo v to
rek 13. aprila ob 21. uri Orkester 
gledališča Verdi bo dirigiral japon
ski dirigent Noriteru Hamada, sode
lovala pa bo pianistka Lea Cartaino 
Silvestri.

Program obsega skladbe: Jasushl. 
Okatagavva — Triptih (novo za Trst), 
Cammarota — Koncert za klavir in 
orkester (novo za Trst), Čajkovski 
— Simfonična suita op. 64.

TEATRU STABILE
V galeriji Protti (tel 36-372) se 

začenja rezervacija in prodaja vstop
nic za absolutno novost-Daria Foja: 
((Sedmič: kradi malo manj« z Da- 
riom Fojem in Franco Rame Zače
tek ciklusa predstav 14. aprila

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE 
Dne 8. aprila 1965 se je v Trstu 

rodilo 14 otrok, urrylo pa Je 8 oseb.
UMRLI SO- 47-1 etn« Dinora Calli- 

garls por. Zoldan, 82-letnl Carlo Pog- 
gi. 74-letna Maria Omero, 78-letni 
Giuseppe Minca, 60-1 e t ni Giuseppe 
Modenato, 76-letni Giovanni Pinguen. 
tini, 65-letna Noemi Cesari, 62-letna 
Maria Černe vd. Goriani.

SLOVENSKA PROSVETNA 
ZVEZA

priredi v nedeljo, 11. aprila 
ob 11. uri v Mali dvorani 
Kulturnega doma lutkovno 
igro v štirih dejanjih A. 
Paplerja

HUDOBNI GRAŠČAK
Gostujejo lutkarji iz Nove 
Gorice.
Vstopnina 100 lir.
Prodaja vstopnic pri blagaj
ni Kulturnega doma eno uro 
pred začetkom.

SAK JADRAN priredi da
nes 9. t. m. ob 20.30 v Gre
gorčičevi dvorani

«LITERARNO - GLASBENI 
VEČER«,

na katerem bodo sodelovali 
ljubljanski študenti slavistike.

Nazionale 16.00 «Sam II selvaggio* 
Technicolor. Brian Kelth, Marta 
Kri sten.

Arcobaleno 16.00 «Nude calde e pu
re« Technicolor. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Exce!sior 16.00 «Come sposare un 
pri-mo ministro« Eastmancolor. — 
Jean Claude Brialy, Pascale Petit

Fenice 16.00 «1 sette del Texas» — 
Eastmancolor. Paul Piaget, Gloria 
Mili and

Grattactelo 16.00 «La buglarda« Ca- 
therine Spaak, Enrlco Maria Sa
lerno. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Alabarda 16.30 «Deslderl d’estate» 
Gabriele Ferzetti, Rosemarie Dex. 
ter. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Filodrammatico 16.30 «Sexy nel mon- 
do» Technicolor, Prepovedano mla. 
dinl pod 18, letom. Zadnji dan.

Aurora 16.30 «La spada nella roccia«.
Crtstallo 16.00 «Agente 007 mtssione 

Goldfinger« Sean Connery.
Tretji teden.

Capitol 16.00 ((Strani compagm dl let- 
to» Technicolor. Rock Hudson, Gi
na Lollobrigida

Garibaldi 16.30 «ParIgl nuda« Tech. 
nicolor. Corrado, Franco FranchU, 
Ciccio Ingrassia. Prepovedano mla
dini pod 18. letom

lmpero 16.30 «Bechet e U suo re«
vittorlo Veneto 15.30 «Top Kapi« — 

Technicolor. Melina Mercouri,
Moderno 16.00 «Accadde sotto il let- 

to» Nadia Tiller, VValter Giller.
Astra 16.30 «La lancia che uccide«.
Astorla 16.30 «L’ispettore» Technico

lor.
Abbazla 15.30 «La donna che visse 

due volte« Technico-lor James Ste- 
vvart, Kirn Novak.

Ideale 16.00 «ln ginocchio da te« — 
Gianni Morandi.

Skedenj 16.00 «Marcia o crepa« Ste- 
wart Granger, Dorian Gray.

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo »Ivan Cankar«

vljudno vabi vse člane in simpati
zerje na filmski večer, ki bo v sre
do ob 20.45 v društveni dvorani v 
Ul. Montecch-i 6-IV. Aljoša Žerjal bo 
prikazal svoje nove barvne filme.

SPDT priredi dvodnevni smučarski 
Izlet v Bohinj ln na Vogel 18. In 19 
aprila. Vpisovanje v Ul. Geppa 9.

MLADINSKI
DELAVSKI KROŽEK r- TRST 

priredi 25. aprila 
ENODNEVNI IZLET V LJUB
LJANO IN POLHOV GRADEC
z obiskom tovarne Litostroj. 
Zvečer ples v Polhovem Gradcu. 

Igrajo FANS
Vpisovanje v Slovenskem klu
bu Ul. Geppa 9 od 18. ure dalje. 
Za vožnjo - kosilo . orkester: 
lir 2.000, za nečlane lir 2.200

OBVESTILO
Tajništvo Slovenskega gospodar

skega združenja obvešča, da bo ve
ljaven od petka, 9. aprila dalje na
slednji urnik: vsak dan od 8. do 
14 ure. V torek in petek od 8 do 
12.30 in od 16. do 18. ure. V sobo
to od 8. do 12.30.

SLOVENSKI 
KLUB 
priredi

PRVOMAJSKI IZLET 
OKOLI ISTRE
1. in 2. maja

Odhod iz Trsta 1. maja ob 
7.30, povratek 2. maja okrog 
21. ure.

Ogled POREČA, PULE, 
LABINA in OPATIJE

CENA LIR 6000. V ceni je
vštet prevoz z avtobusom, 
prenočevanje v Puli in hrana.

Potreben je lasten ali sku
pinski potni list.

Vpisovanja za izlet sprejema 
potovalni urad «Aurora» v Ul. 
Cicerone 4, tel. 29-243, kjer do
bite tudi vsa ostala pojasnila.

Z letalom v Budimpešto

Madžarska-ltalijanogometno
tekmo

dne 27. JUNIJA 1965
Informacije in vpisovanje pri po
tovalnem uradu Aurora, Ulica n „
Cloerone štev. 4, telefon 29-243. Omejeno SlCVlIo prOStOTOV

CENA 24.000 LIR



PRIMORSKI DNEVNIK 3 — 9. aprila 1965

IZ ŽIVLJENJA SKANDINAVSKIH NARODOV

O položaju jezikovnih 
manjšin na Finskem

Katere jezikovne manjšine žive na področju finske države - Na 
kakšen način ustava zagotavlja njihovo enakopravnost - O 
vprašanju švedskih šol - «Swedish Folktinget» ali mali neuradni 
švedski parlament - Zanimanje skandinavskih držav za Laponce

Finska nedvomno sodi med de
žele z najbolj razvito življenjsko 
stopnjo, kulturo in tehnično civi
lizacijo, kar prihaja do izraza tudi 
na področju reševanja vprašanj, 
ki zadevajo nekatere tu živeče je
zikovne manjšine, v kolikor tu ni 
opaziti nobenih oblik diskrimina
cije na njihov račun.

Danes šteje prebivalstvo Finske 
okrog 4,5 milijona ljudi, od ka
terih je 92,4 odstotka Fincev. Fin
ski jezik je eden od najtežjih in 
ni soroden z nobenim drugim na 
svetu, živi pa tu še švedska jezi
kovna manjšina, okrog 330.000 lju
di, se pravi 7.4 odstotka celotnega 
prebivalstva. Švedski jezik je po
doben angleškemu in nemškemu. 
Pravijo, da je okrog 160.000 Šve
dov, ki ne obvladajo finskega je
zika, in kakih 300.000 Fincev, ki 
poleg svojega materinega jezika 
govore še švedsko.
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OB VIII. TEDNU MUZEJEV

Tržaški
akvarij

Življenje, ki utripa v tajinstve- 
nih globinah morja, je od nekdaj 
pritegovalo zanimanje in radoved
nost vseh, ki si žele izpopolniti 
tvoje znanje o svetu in njegovih 
fojavih, od katerih smo obdani.

In prav zaradi tega, da bi bilo 
coč zadovoljiti takšne potrebe in 
lelje, je bil l. 1933 v Trstu usta
novljen akvarij. Obiskovati so ga 
začele že od same ustanovitve o- 
gromne množice ljudi, ki se še da
nes z največjim zanimanjem ustav
ljajo pred bazeni in opazujejo naj
različnejše ribe iz naših in tujih 

.morij.
Prostori, ki se v njih danes na

haja akvarij, niso bili zgrajeni za 
ta namen, marveč so bili preureje
ni iz nekaterih prostorov, ki so 
bili sestavni del ribarnice.

Akvarij je, da bi mogel ustrezno 
in zadovoljivo opravljati svojo na
logo, tudi opremljen z izredno na
tančnim sistemom vodnih cevi, sko
zi katere prihaja morska voda, ki 
se jo zatem dvigne v stolp poslop
ja do višine okrog 20 metrov, nato 
Pa z njo izpolne posebni tu na
meščeni rezervoarji, od koder po
tem pada v spodaj nahajajoče se 
bazene. Da bi se ustvarilo okolje, 
oziroma pogoji, ki bi kar najbolj 
Prijali tu živečim predstavnikom 
morske favne, je ta sistem krože
nja vode izpopolnjen še z neko 
drugo napravo, katere glavni se
stavni del je kompresor, a s po
močjo "katere se v bazene lahko 
dovaja tudi sveži zrak. Vrhu tega 
je treba še pripomniti, da je v 
zimskem obdobju voda izpostav- 

' Ijena močnim padcem temperatu
re, vtem ko je nujno potrebno, da 
je ta vedno ista. Da bi se to mo
glo doseči, je tu na razpolago še 
poseben sistem za ogrevanje.

Danes morski akvarij razpolaga 
s 45 bazeni, polnimi najraznovrst- 
nejših rib. Večina jih je iz naših 
morij, druge — med katerimi je 
tudi več primerkov zares prekras- 
iiih tropskih rib — pa iz morij 
vsega sveta. Te se nahajajo v ba
zenih, katerih temperatura ni ni
kdar nižja od 24 stopinj.

Natančen opis posameznih živali, 
ki žive v omenjenih bazenih, pa 
je nekoliko težaven, bodisi zaradi 
tega, ker se te občasno zamenju
jejo, bodisi, ker mnoge med njimi 
tudi poginejo.

Sicer pa se tudi nestrokovnjaki 
lahko seznanijo z imeni posamez
nih živali, ki jih tu vidijo, v ko
likor je vsak bazen opremljen s 
posebno tablico, na kateri je po
leg barvnih slik posameznih živali, 
ki so v tem bazenu, napisano tudi 
njihovo latinsko in italijansko ime.

Med tolikimi ribami pa predstav
ljajo povsem nenavadne goste še 
trije pingvini: v našem mestu že 
kar slami «Marko» in pa še dva 
njegova tovariša, ki sta mu prišla 
delat družbo še ni tako dolgo tega.

Finska je tipična dvojezična de- ne, toda finansirane z javnimi
žela. Na severu žive n.pr. Laponci, 
katerih je okrog 1300, zatem je tu 
okrog 2700 oseb z ruskim materi
nim jezikom, nadaljnjih 2700, ki 
govore nemško, a vrhu tega še ne
kaj manjših skupin z angleškim, 
francoskim in še kakim drugim 
materinim jezikom.

Prebivalstvo švedskega jezika 
povečini živi na zahodnih in juž
nih obalnih predelih. Jezikovne 
razlike so tu, posebno v zahodnih 
predelih, jasno razločne. Zgodi se, 
da govore, postavimo, v neki vasi 
samo švedsko, v naslednji, morda 
samo kaki dve milji oddaljeni od 
prve, pa samo finsko. Ni pa tega 
več v tako poudarjeni obliki opa
ziti v južnih predelih Finske, kjer 
je močneje prišel do izraza pojav 
industrializacije ter urbanizacije.

V zadnjih desetletjih se je to 
razmerje spremenilo v škodo pre
bivalstva švedskega Jezika, vendar 
pa je v absolutnih številkah ostalo 
isto. Na to so vplivali trije čini- 
telji: izseljevanje, stopnja natali
tete in mešani zakoni. Delovna sila, 
ki iz Finske odhaja na Švedsko, 
pripada namreč v glavnem švedski 
jezikovni skupini. Zmanjšano stop
njo natalitete pa je treba pripisati 
dejstvu, da živi prebivalstvo šved
skega Jezika pretežno v mestih in 
južnih predelih dežele, kjer je ta 
spričo pojava urbanizacije in in
dustrializacije relativno nižja. In 
končno je tu še primer mešanih 
finsko-švedskih zakonov, v katerih 
se povečini rode finsko govoreči 
otroci.

Navzlic temu ni nobenega zna
menja, na osnovi katerega bi bilo 
moč sklepati o skorajšnjem izgi
notju švedskega jezika.

Finska ustava, sprejeta 1. 1919, 
pravi med drugim, namreč, tudi 
to: «Uradna jezika Finske bosta 
finski in švedski.«

Po ustavi so kulturni in gospo
darski interesi obeh jezikovnih 
skupin zagotovljeni na enakoprav
ni osnovi. Spričo tega švedskemu 
prebivalstvu, kot manjšini, tudi ni 
potrebno, da bi se glede uveljav
ljanja svojih pravic moralo opi
rati na kak poseben statut. Le-to 
pač predstavlja samo jezikovno 
manjšino s popolnoma istimi pra
vicami kot jih ima jezikovna ve
čina.

V nadaljnjem je ustava v tem 
pogledu bila še izpopolnjena. Naj
važnejši korak je bil storjen s ta
ko imenovanim «Language Act« iz 
1. 1922 in pa z naknadnimi poprav
ki, oziroma dopolnitvami 1. 1935 in 
1962. Po tem zakonu so občine 
lahko eno in dvojezične.

Kar zadeva ustavno zagotovlje
no enakopravnost, obstajata dve 
tendenci: nekateri stoje na stališču, 
da bi morala ta norma izražati 
načelo proporcionalnosti in bi po
temtakem švedski jezikovni skupi
ni ne pripadala, postavimo, večja 
sredstva za njene vzgojne in kul
turne ustanove, kot pa jih lahko 
zahteva na osnovi svoje številčne 
moči v razmerju do večine; drugi 
pa zagovarjajo mnenje, da lahko 
švedska manjšina na osnovi ustave 
zahteva iste kulturne ustanove, ki 
so predvidene za večino.

Na zakonodajnem in upravnem 
področju je v glavnem obveljala 
druga interpretacija.

V tridesetih letih je enega od 
najbolj resnih razlogov spopada 
predstavljal poizkus »nacionalizira- 
nja« univerze v Helsinkih. Danes 
jo t na tej univerzitetni ustanovi 
najmanj 22 stolic s švedskim uč
nim jezikom, švedski študenti lah
ko uporabljajo svoj materni je
zik na vseh fakultetah in semi
narjih. Na Finskem je tudi okrog 
50 švedskih srednjih šol s sedem
najstimi tisoči dijakov. Nekatere od 
teh so državne, druge pa privat-

sredstvi. Vsi dijaki srednjih šol 
pa se uče tako finščine kot šved
ščine.

Prebivalstvo švedskega jezika raz
polaga tudi z neuradnim organom 
parlamentarnega tipa v obliki ta
ko imenovanega «Swedish Folk- 
tinget«. Volitve v ta organ so 
splošne in tajne, vršijo pa se vsa
ko šesto leto. Folktinget je se
stavljen iz predstavnikov vseh 
strank, ki so v njih organizirani 
švedsko govoreči elementi. Njego
va naloga je predvsem, da izbolj
ša in varuje socialne ter kulturne 
potrebe švedskega prebivalstva.

Okrog šestdeset izvoljenih čla
nov se sestane najmanj vsaka tri 
leta. Vse posle upravnega, ne pa 
tudi političnega značaja opravlja 
med enim in drugim zasedanjem 
posebna komisija 15 članov, ob po
moči stalnega tajništva.

Ustrezno je rešeno jezikovno 
vprašanje tudi za ostale skupine. 
Zanimiv in prav poseben je pri

mer Laponcev, katerih je komaj 
1300. Ti so še do pred kratkim ži
veli povsem nomadsko življenje, 
nerazdružljivo povezani s svojimi 
čredami severnih jelenov. Okrog 
30.000 Laponcev živi še na Norve
škem, 8000 pa na švedskem. Vse 
te države so se posebno zadnji 
čas začele ukvarjati z vprašanjem, 
kako bi skupno rešile nekatere 
najbolj pereče probleme tega ljud
stva.

Jezik Laponcev ne sodi med kul
turne jezike, spričo tega si šolsko 
izobrazbo lahko pridobe samo na 
osnovi finskega jezika. Vendar je 
z zakonom določeno,1 naj bi se la
ponski otroci, kjer je to mogoče 
in potrebno, v osnovni šoli pouče
vali v njihovem materinem jeziku. 
Država je na lastne stroške tudi 
izdala nekaj knjig v laponščini. Si
cer pa se laponska kultura nahaja 
na zelo nizki stopnji, čeprav se 
vlagajo dokajšnji napori za njeno 
izboljšanje in za to, da bi se 
ohranila.

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Slikar Michel
v Nemškem inštitutu

Slikarska razstava, ki je bila 
odprta zaradi prizadevanja dr. 
Martensa v Neniškem inštitutu, 
je zgovoren dokaz, da umetnik 
lahko ustvarja svoja dela s po
ljubnimi sredstvi. Slike, ki nam 
jih tu prikazuje v Parizu žive
či nemški slikar Michel, so nam
reč sestavljene s primerno izre
zanimi nalepki najrazličnejše o- 
barvanega zavrženega papirja, 
na katerih sta raba in čas vtis
nila svojo obstraktno slikovitost. 
Ce pa je Michelov slavni pred
hodnik Schwitters za take zlep
ljenke, po francosko imenovane 
collages, ki jih je leta 1912 uve
del v umetnost Picasso, uporab
ljal le ploskovitost papirja, pa 
lepi Michel tudi predmete kot 
take. So to raznobarvne vžiga
lice, cigaretni ogorki, niti, krpi
ce in vlakna, pa tudi kapice že- 
lodov, ki jih prepričljivo lepi v 
prikaz glav zastonjkarjev, kako 
izza plota gledajo tekmo.

Ker so te male slike sestavlje
ne pravzaprav iz zavrženih pred
metov in papirja, da ne reče
mo zaradi njih drobnosti iz sme
ti, postajajo tako nekatere že 
malo manj nekakšna pop-art v 
miniaturi. Tako npr. tista, ki jo 
je umetnik imenovane «Poklon 
Ezri Poundu», ameriškemu pes
niku, ki se zdi kot ohranjen iz
rez delca slikarjeve z barvami, 
kavo, žveplenkami, s cigaretni
mi ogorki in pepelom onesnaže
ne mize, okrog katere se je vr
šila zgodovinsko usodna in vi
harna umetniška debata.

Naslovi slik so nemški, fran
coski in italijanski ter pričajo

o evropski miselnosti slikarja 
ter o deželah, koder je razstav
ljal sam ali na važnejših prire
ditvah, kot lani na oni v pari
škem muzeju Louvre ob priliki 
proslave 50-lethice collagea.

Priznati moramo, da ima Mi
chel izredno domišljijo, polno 
iznajdljivosti pri izbiranju svo
jega nenavadnega gradiva. Zdi 
se skoro neverjetno, kako uspe z 
njim doseči tudi učinke razliva
jočih se barvnih odtenkov akva
rela. Pestri litografirani vrvež 
ščitne strani starinske poslovne 
knjige mu vdahne zamisel eks
plozije, a tudi prepletanje barv 
perzijske obutve. Čeprav ga 
francoski slovar o abstraktni u- 
metnosti smatra, da pripada ab
straktnosti, kar je opazno v de
lih «Odin», «Zmajeva setev), in 
drugih, je tu Michel tudi vidno 
predmeten. Tako v glavi Odise
jeve žene, v ognjenikih in noč
nih pokrajinah, v katerih tvori 
nebo svetlikajoči se črni smir
kov papir.

Nadvse prefinjene pa so Mi- 
chlove grafike, ki jih tiska s 
tkaninami in vlakni v prese
netljivi jasnosti črt. V preprosti 
lepoti pa nadkriljujejo vse pri
meri barvanih ujedank, lahnih 
odtenkov, ki kot zvočni glasovi 
pesmi v nam neznanem jeziku 
utripajo v prevladujoči barvito
sti. Jasno je, da je Michel v teh 
slikah odkril svojevrstno prijet
no lepoto, ki ga približuje po 
svoji nevsiljivosti tudi slikarsko 
manj razgledanim obiskovalcem 
razstave.

MILKO BAMBIČ

Sredi afriških puščavskih predelov raste vedno več vrtalnih naprav, 
ki iz bogatega podzemlja črpajo »črno zlato« — nafto. Pusta Sa-' 
hara postaja bogata. Tudi v Egiptu so pred nedavnim odkrili nova 

velikanska ležišča nafte.
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POSLEDICE ODKRITJA SE NE BODO OMEJILE LE NA EGIPT

Pod vsem Sueškim zalivom 
velikansko jezero nafte?

Do leta 1970 bo Egipt dvignil proizvodnjo nafte na 20 milijonov ton na leto 
Razlika med temi pogodbami in pogodbami v ostalih petrolejskih deželah

KAIRO, aprila. — Pod koralni
mi obalami Sueškega zaliva so 
pred nedavnim odkrili izredno 
bogato petrolejsko ležišče, kate
rega vrelci bi mogli močno vpli
vati na gospodarsko stanje deže
le, Združeno arabsko republiko 
pa uvrstiti med pomembne pe
trolejske činitelje na svetu. Tudi 
največji skeptiki soglašajo s tem, 
da je to ne le najbolj bogato le
žišče, ki so ga kdaj .koli odkrili 
v Egiptu, pač’ pa da bodo samo 
vrelci tega ležišča mogli dajati 
že leta 1970 deset milijonov ton 
nafte na leto. Za optimiste pa 
ves Sueški zaliv leži na' velikan
skem petrolejskem jezeru, k; po
vezuje naftna polja Alžirije in 
Libije z naftnimi polji na arab
skem polotoku in v perzijskem 
zalivu.

Odkritje tega ležišča pa ni 
naključno. Pred približno letom 
dni je vlada ZAR «razde!ila» 
trem petrolejskim družbam povr
šino kakih 200.000 kv. km, pod
ročje, ki se od Sueškega zaliva 
razteza preko nilske delte vse do 
daljnjih oaz v zahodni puščavi 
dežele. Italijansko državno pod
jetje ENI, ki že več let sodeluje 
z Egiptom v raziskovanju in iz
koriščanju petrolejskih bogastev, 
ter ameriški družbi »Panameri- 
can Oil Co.» ter «Us Philips Pe
troleum« so dobile koncesije za 
raziskovanje petrolejskih ležišč. 
Največ sreče je imela ameri
ška družba «Panameriean Oil«, 
ki je dobila v koncesijo neka 
področja v Sueškem prekopu. 2e 
leto dni po sklenitvi sporazuma 
je družba «Panamerican» pod 
Sueškim zalivom odkrila bogata 
ležišča «črnega zlata«.

Prva plast petroleja, ki je de
bela 25 metrov, je bila odkrita 
na globini 1550 metrov. Druga 
plast, ki je mnogo bolj pomemb
na, se nahaja na globin: 1850 m. 
Druga plast je pomembnejša za
to, ker je debela kar okolj 150 
metrov. Podrobnejša merjenja so 
pokazaia, da to ležišče nafte ni
ma v Egiptu tekmeca, vsaj kar 
se doslej odkritih ležišč tiče. Na 
doslej najbolj bogatih naftnih 
poljih na področju Balaim, ne
kaj deset kilometrov severno od 
novoodkritega ležišča, dajejo 
vrelci po 41 sodčkov nafte v če-
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Češki film o Falstaffu
8' češki filmski režiser Vojteh Jasni in češki pisatelj 

Jan werich dokončujeta scenarij za film, ki bo posvečen Shakespea
rovemu junaku Falstaffu. «Ne bo intelektualistični film — je rekel 
Werich — pač pa bolj vesel film, ki pa bo hkrati dal misliti. Fal- 
staff bo predstavljal težnje človeka, ki živi lastno življenje, življenje, 
ki se ne ozira ne na red ne na etiko, ki v družbi veljata, težnje, 
da se tudi v bolj zreli dobi človek ne mara odreti življenju. Mladi 
plemič iz Gallesa pa je mož, ki življenja sploh še ne pozna in ki se 
loti intenzivnega življenja in hoče, pa čeprav skozi napake, postati 
kralj, da bi v tem svojstvu uvedel red.»

«Ta spor v enem človeku samem — nadaljuje Jan Werich — bo 
v filmu prikazan ne glede na časovno enotnost in ne glede na kraj 
dogajanja. Deloma se bo dogajanje nanašalo na Shakespeara, deloma 
pa na to, kaj današnji človek meni o Shakespearu.»

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Uspeh, 
ki ga boste dosegli danes, vam od
pira nove perspektive, žrtev boste 
manjšega izbruha ljubosumnosti.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Natančno 
pripravite program, ki ga že imate 
v mislih. Obnovili boste mir v dru
žini.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Pro
učite svoje probleme bolj realistič
no. Postopen napredek nekega ču
stvenega vprašanja.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Odločno 
branite neko svojo zamisel. Nape
tost v družini, ogibajte se delikat
nih pogovorov.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Prejkone 
boste danes spremenili program, ki 
st« ga sprejeli včeraj. Vaše čustve-

HOROSKOP
no razpoloženje 
ločno.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) S po
močjo preračunanega tveganja se 
boste izvlekli iz nekega nevšečnega 
položaja. Bodite v oporo osebi, ki 
jo ljubite.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Prehodne težkoče na delu.. Ne do
volite, da bi se vam nekdo nesram
no posmehoval.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Vsak ukrep prej dobro pretehtajte,

vsa vprašanja pa rešujte raje sami. 
Na potovanju boste sklenili novo 
prijateljstvo.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Zagotovljen vam je nepričakovan fi
nančni uspeh. V vašem čustvenem 

aokaj nedo- življenju bo vse potekalo normalno.
KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) En 

sam zanesljiv prijatelj velja več od 
kopice prillzovalcev.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Pri
poročljiva je večja previdnost na 
področju finančnega poslovanja. Po
trebni ste solidnega razvedrila.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Skušajte 
bolj izpopolniti svojo poklicno pri
pravljenost. Vsekakor upoštevajte 
nasvet, ki vam ga bo dala neka sta
rejša oseba.

trt ure, novoodkrita ležišča pa 
dajejo po 64 sodčkov v devetih 
minutah. Smatra se, da je plast 
nafte v novoodkritem ležišču 
približno enaka, kot ona v Ba- 
laimu, vendar pa je tu poroz
nost mnogo primernejša. Poleg 
tega pa je nafta iz novih vrelcev 
zelo dobre kakovosti, ker vse
buje komaj okoli 1,7 odst. žvepla 
in le 0,1 odst. soli.

Gospodarski učinek tega od
kritja je očiten. Lansko leto je 
Egipt načrpal nad 6 milijonov 
ton natfe. Na račun novih pe
trolejskih vrelcev pa se bo pro
izvodnja nafte v Egiptu do leta 
1970 dvignila na 20 milijonov ton. 
Odkritje tega ležišča pa je pri
šlo kot naročeno: Egipt je prav 
pred sklepanjem in določanjem 
drugega petletnega gospodarske
ga načrta: po tem nacjrtu bi mo
ral Egipt zgraditi tudi ' velik 
petrokemični kombinat, ki bi ga 
postavili v Aleksandriji in ki naj 
bi izkoriščal izključno domače 
surovine. Z druge strani pa je 
borba za tuja plačilna sredstva v 
Egiptu danes bolj pereča kot 
kdaj koli. Egipt potroši na leto 
okoli 6 milijonov funtov v tujih 
plačilnih sredstvih za nakup raz
nih petrolejskih izdelkov. Leta

Dolgo so skušale ZDA prikriti 
svoje vojaško vmešavanje v juž- 
novletnamsko državljansko vojno 
s trditvijo, da je nekaj tisoč nji
hovih vojakov tam le zato, da 
služijo «regularni» vietnamski voj
ski kot inštruktorji. Danes je to 
že mimo, njihova vojska nastopa 
ne le v Južnem, pač pa tudi v 
Severnem Vietnamu. Na sliki 
amrriški «lnštruktor» na helikop
terju v borbi proti Vietkongu, 
južnovietnamski gverilski vojski, 
ki ima nad dve tretjini dežele 

pod svojo kontrolo.

1970 pa bo petrolej prav gotovo 
ena najpomembnejših postavk v 
egiptovski devizni aktivi.

Kaže pa, da je še večji pomen 
odkritja novih petrolejskih vrel
cev v tem, da bo ogromno pe
trolejsko bogastvo iz Egipta po
memben činitelj v mednarodnih 
petrolejskih poslih. To pa se bo 
odražalo v borbi arabskih dežel 
pri pobijanju monopola sedmih 
velikih zahodnih petrolejskih 
družb, ki kontrolirajo nafto vse
ga Srednjega vzhoda. Poleg te
ga, da Egipt kontrolira najpo
membnejšo petrolejsko arterijo 
— Sueški prekop —, se bo ta dr
žava v bližnji bodočnosti pojavi
la na svetovnem tržišču tudi kot 
pomemben proizvajalec petrole
ja. Ce pa se uresničijo dovolj 
realistične predpostavke o ob
stoju petrolejskih ležišč tudi v 
zahodnih predelih puščavskega 
Egipta, bo ((specifična petrolej
ska teža« ZAR postala še večja.

Zanimivo je, da je bilo novo 
petrolejsko ležišče v Sueškem za
livu odkrito le nekaj dni pred 
začetkom pete arabske petrolej
ske konference v Kairu, na kate
ri bodo ponovno postavili na ta
pet zahtevo po likvidaciji mono
pola velikih zahodnih petrolej
skih družb.

Glede na odkritje novih petro
lejskih ležišč, je tisto, kar pri 
svetovnih petrolejskih magnatih 
povzroča najbolj neprijetna ob
čutja, v tem da novi odnosi lah
ko postanejo hudo nevaren pre- 
cedens za ostali petrolejski svet 
Srednjega vzhoda: gre konkretno 
za klavzule v egiptovskih spora
zumih o koncesijah, ki se drastič
no razlikujejo od podobnih spo
razumov, ki so bili sklenjeni 
med posameznimi družbami in 
petrolejskimi deželami kot so 
Saudova Arabija, Kuvait. Irak 
in druge. Po teh egiptovskih spo
razumih se čisti dobiček ne deli 
Po načelu «fifty-fifty» to se pra
vi «50 : 50», pač Pa 75 : 25 v ko
rist dežele proizvajalca torei E- 
gipta.

Nadalje novi sporazumi pred
videvajo, da je koncesija izko
riščanja omejena na trideset let, 
vendar se vsaka petrolejska druž
ba obvezuje, da bo v roku od 
12 do 15 let zapustila področje, 
na katerem bi ne našla petroleja. 
Ko pa koncesija zapade, preide 
družba v last egiptovske drža
ve. Vse stroške in izgube do 
odkritja petroleja nosi družba, v 
primeru pa, da se ležišče petro
leja odkrije, kot konkretno v 
Sueškem zalivu, bo egiptska dr
žava izplačala petrolejski druž
bi polovico stroškov, toda tudi 
to le z dohodki iz proizvodnje.

Sporazumi, ki jih je Egipt skle
nil, ne vsebujejo nobenih eksklu
zivnih in monopolističnih pravic 
za petrolejske družbe! Ce bi z 
ostalimi arabskimi petrolejskimi 
deželami bile sklenjene podobne 
pogodbe, bi to kmalu privedlo do 
prenehanja monopolnega položa
ja znanih sedmih zahodnih pe
trolejskih družb.

Po nekaterih računih se bo no- 
voodkriti petrolej iz Sueškega 
zaliva pojavil na tržišču že čez 
kaka tri leta, kolikor je pač po
trebno, da se izvedejo vse nuj
ne tehnične operacije za redno 
delovanje. Toda s tem vsa ta za
deva še ni končana. Upanje, da 
bodo petrolej odkrili tudi v za
hodni puščavi Egipta, v smeri 
Libije, se je sedaj podvojilo. O- 
menjeni dve ameriški petrolejski 
družbi bosta začeli s svojimi geo
loškimi raziskavanji v egiptov
skem delu Sahare v prihodnjih 
dneh.

FAIK DIZDAREVIC

POLEMIKA 0 PONESREČENIH VESOLJSKIH POSKUSIH

Gen. Kamanin se vprašuje 
komu služijo «izmišljotine»

Po trditvah sovjetskega letalskega generala so Sovjeti daleč pred Američani

Te dni se je ponovno razvnela 
polemika o človeških žrtvah, ki 
naj bi jih bila terjala sovjetska 
astronavtika. Določen del zahod
nega tiska je namreč že ponovno 
objavil vesti, da so Sovjeti na
pravili nekaj vesoljskih poskusov, 
ki da so se ponesrečili in da so 
pri tem izgubili življenje nekateri 
sovjetski astronavti. Ne bomo se 
spuščali v ugotavljanja, ali to 
ustreza resnici ali ne, pač pa bo
mo povedali, kako na .to. oidgovar-, 
jajo Sovjeti in kaj o sovjetskem 
odgovoru menita brata Judica-Cor- 
diglia iz opazovališča «Torre Bert« 
pri Turinu.

Sovjetski letalski general Kama
nin v članku «Kdo ima koristi od 
teh izmišljotin?«, ki je bil objav
ljen v glasilu Rdeče armade «Kras- 
naja zvezda«, glede trditev neka
terih zahodnih listov pravi, da 
«namen teh trditev je, zmanjšati 
velikanski vtis, ki sta ga napravili 
sovjetska znanost in vesoljska teh
nologija. Zgodovina kozmonavtike 
se razvija vzporedno z ((zgodovino 
teh izmišljotin«.

Nato general Kamanin poudar 
ja, da je vso svojo dejavnost po
svetil pripravljanju kozmonavtov 
za vesoljske poskuse. Niso pa vsi 
izvežbani kozmonavti bili poslani 
v vesolje, in to iz enostavnega raz
loga, ker še niso prišli na vrsto. 
Zato pa čakajo in se njihova ime
na omenjajo, ker so pač vedno 
pripravljeni kot «rezerva», odnos
no kot «druga» garnitura. Imena 
kozmonavtov, ki naj bi bili umrli 
v vesolju, kot to piše določen del 
zahodnega tiska, pa so skoraj vsa 
le imena ljudi, ki niso nikoli ži
veli.

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Variacije; 11.35 Radio 
za šole; 11.55 Rimski motivi; 12.15 
Pomenek s poslušalkami; 13.30 Z 
glasbenih festivalov; 17.00 Ansam
bel F. Vallisneri; 17.25 Radio za 
šole; 17.45 Pesem In ples; 18.15 
Umetnost; 18.30 Trobentač T. Gr
čar; 18.50 Flavtist B. Colette; 19.00 
Italija in južni Slovani; 19.15 An
sambel C. Montoya; 19.30 Postni 
govori; 19.45 Novosti v lahki glas
bi; 20.00 Šport; 20.35 Gospodar
stvo in delo; 20.50 Tržaške popev
ke; 21.00 Verski motivi; 21.30 So
cialne vede; 21.45 Poje C. Loja- 
cono; 22.00 Bartok: Divertimento 
za godala; 22.25 Jazz; 23.00 Me
lodije.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.15 D. Cuttin: «E1 mandriol«; 
13.40 Zborovsko petje; 14.00 Tar
tinijeve skladbe.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Pisan 

spored; 8.30 Prenos RL; 12.00 in 
12.55 Glasba po željah; 13.40 Zbor 
RTV Ljubljana; 14.00 Popularne 
skladbe; 15.00 Melodije; 15.45 Do-

Ko sovjetski general še polemi
zira s tovrstnim pisanjem, pravi, 
da ima laž kratke noge. Nato pa 
v svojem članku, objavljenem v 
glasilu Rdeče armade, pobija trdit
ve lista «New York Herald Tri
bune«, ki se trudi dokazati, da sp 
ZDA pri raziskovanju vesolja — v 
vodstvu. Ko omenja, da je So
vjetska zveza izstrelila svoje prve 
sonde že v začetku 1947 in da so 
te sonde prišle mnogo više od 
ameriških sond,, ki,so jih izstrelili 
1952. leta, general Kamanin na
daljuje;

«Nihče ne oporeka vesoljskih 
uspehov ZDA Ker pa se določeni 
novinarji trudijo, da bi z lažmi 
pripisovali zmage ZDA nad SZ, 
smatramo za primerno, prikazati 
dejstva: sovjetske nosilne rakete 
n.pr., ki so nosile vesoljske ladje 
vrste »Voshod«, so delovale s sed
mimi motorji in s potisno silo 
650 ton. ZDA nimajo raket, ki bi 
se mogle s temi primerjati. Nji
hova «Titan 2» razpolaga z dvema 
motorjema s skupno potisno silo 
240 ton. To pa nam pojasni raz
liko v teži vesoljskih ladij, ki si 
jih pognali na krožno pot Ameri
čani ali Sovjeti, ter višino, ki so 
jih te dosegle. »Voshod 2» Je teh
tala okoli 6 ton, «Gemini 3» pa 
komaj tri tone. Ladja «Voshod 1» 
je dosegla višino 408 km, «Vshod 
2» pa 500, ameriški kozmonavti pa 
so dosegli komaj 285 km višine. 
Teža vesoljske ladje — nadaljuje 

sovjetski general — določa vrsto 
in potrebe vseh naprav ladje. Za
radi tega so ameriške vesoljske 
ladje «manj udobne« kot sovjet
ske. Zato sovjetski kozmonavti di
hajo v vesoljski ladji čist zrak,

enak zraku v zemeljski atmosferi, 
ne pa samo kisik, ki ga dihajo 
ameriški kozmonavti. Temperatu
ra v sovjetskih vesoljskih ladjah 
je enakomerna, vtem ko so se v 
ameriških dogajala nevarna pre
gretja. Trije kozmonavti sovjetske 
vesoljske ladje «Voshod 1» so bili 
prvi kozmonavti na svetu, ki so 
leteli brez ((vesoljske tute«, vtem 
ko Američani podobnega poskusa 
še niso nitji, predvidevali. Sovjet
ske vesoljske ladje »Voshod« raz
polagajo s sistemom «mehkega pri
stanka«, ameriške kapsule tega si
stema ne poznajo. Končno, Ame
ričanom še ni uspelo izvesti tele
vizijskih prenosov iz notranjosti 
kabine.

General Kamanin zaključuje, da 
so v ZDA, kar zadeva glavne pro
bleme, povezanih z vesoljskim po
tovanjem, daleč za Sovjetsko zvezo.

Brata Julica-Cordiglia pa sta v 
zvezi s tem člankom dala nekaj 
pojasnil o ponesrečenih sovjetskih 
vesoljskih poskusih, o čemer je 
pisalo več zahodnih listov. Brata 
Judica-Cordiglia zatrjujeta, da so 
podatki, ki sta jih onadva obja
vila, bili tehtno pregledani m na 
široko dokumentirani. Pretežni del 
njunih sprejemov je bil posnet ob 
prisotnosti prič. Kar se pa tič« 
imen sovjetskih kozmonavtov, ki 
naj bi bili med poskusi umrli, 
brata Judica-Cordiglia pravita, da 
so imena teh kozmonavtov obja
vili tudi sovjetski informacijski 
listi, kot n.pr. tednik «Ogoniok» 
avgusta 1960, ki je objavil sliko 
Alekseja Belokonjeva, fotografijo 
Zavodovskega pa je junija 1960 ob
javila agencija TASS.

■■■■
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PETEK, 9. APRILA 1965
10.00 Rossini in Puccini; 10.30 
Sola; 11.00 Sprehod skozi čas;
11.30 Melodije; 11.45 Skladbe za 
godala; 13.25 Dva glasova — en 
mikrofon; 14.55 Vreme na mor
jih; 15.15 Filmske in gledališke 
novosti; 15.30 Harmonikar Marco- 
signori; 15.45 Gospodarska rubri
ka; 16.00 Spored za najmlajše;
16.30 Simf. glasba; 17.25 Zasebne 
diskoteke; 18.00 Vatikanski kon
cil; 18.10 M. Soldati: »La veritA 
sul caso Motta«; 19.10 Oddaja za 
delavce; 21.00 Pianist E. Garner; 
21.15 Simf. koncert.

maš prednosti!; 12.05 Kmetijski 
nasveti; 12.15 Kvintet Avsenik;
12.30 Iz Verdijevega Rigoletta;
13.30 Priporočajo vam...; 14.05 Ra
dijska šola; 14.35 Variacije za pi
sane zasedbe; 15.25 Napotki za 
turiste; 15.30 Romunska glasba; 
15.45 Novo v znanosti; 16.00 Vsak 
dan za vas; 17.05 Simf. koncert;
18.00 Aktualnosti; 18.15 Revija za
bavne glasbe; 18.45 Kulturna kro
nika; 19.05 Glasbene razglednice;
20.00 Zvočni mozaik; 20.30 Zuna
njepolitični pregled; 20.40 Svetov
ne operne hiše; 20.15 Oddaja o 
morju; 22.10 Jazz; 23.05 Literarni 
nokturno; 23.15 Naši stari mojstri.

Ital. televizija
8.30 Sola; 16.45 Nova srednja

II. program
8.00 Jutranja glasba; 9.35 Pisan 

spored; 11.05 Vesela glasba; 12.00
Zvočni trak; 14.00 Pevci; 14.45 Za . , _ ,------
prijatelje plošč; 15.00 Ital. narod- ?°laj 1Jn.0_,:Sp2red_ “ na(rn,aIš?i 
ne pesmi; 15.35 Kvartet Koeckert;
16.00 Rapsodija; 16.38 Lahka glas
ba; 17.35 Ljudska enciklopedija;
18.35 G. Gullini: Arheologija; 18.50 
Vaši izbranci; 21.00 Operetni pro
gram; 21.40 Glasba v večeru; 22.00 
Jazz.

III. program
18.30 Sodobna zgodovina; 18.55 

Prejeli smo; 19.15 Ital. periodični 
sitmuue; io.uu Meioaije; 10.40 uo- tisk; 19.30 Vsakovečerni koncert; 
mači ansambli; 16.00 Lahka glas- 20.40 Rimski-Korsakov; 21.20 Pi-
ba; 16.35 OrkestriC 17.00 Dahaš 
nje teme; 17.10 Operetni program;
17.40 Glasbeni kaleidoskop; 18.00 
Prenos RL; 19.00 Orkester; 19.30 
Prenos RL; 22.15 Dve skladbi;
22.40 Boccherinijev trio za godala.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Lo- 

bosove skladbe; 9.45 Popevke;

randello: 
suno».

«0 di uno o di nes-

Slovenija
8.05 S simf. plesi po domovini; 

8.35 Romunska glasba; 8.55 Pio
nirski tednik; 9.25 Pihalni orke
ster; 9.35 Nova pesmica; 10.15 
Zenski komorni zbor; 10.35 No
vost na knjižni polici; 11.00 Ni-

18.30 Nikoli ni prepozno; 19.00 
Dnevnik; 19.15 Praško gledališče;
19.30 Oddaja za delavce; 19.55 
Šport in kronike; 20.30 Dnevnik; 
21.00 G. D’Annunzio: »La fiaccola 
sotto 11 moggio«; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Evropa v 

borbi za svobodo — 2. nadalje
vanje; 22.15 Timi Yuro; 22.45 Zad
nje športne vesti.

Jug. televizija
16.50 Govorimo rusko; 17.10 Uči

mo se angleščine; 17.40 TV v šoli; 
18.10 Potovanje — slikanica; 18.25 
Obzornik; 18.45 Rdeči signal; 19.15 
Izbrali so za vas — narodna glas
ba; 19.45 TV akcija; 20.00 Dnev
nik; 20.30 Retrospektiva sloven
skega filma: Trenutki odločitve;
22.30 Sprehod po svetovnih gale
rijah; 23.00 Obzornik.



PRIMORSKI DNEVNIK
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Goriško-beneški dnevnik
V PROSVETNI DVORANI V GORICI

V nedeljo ustanovitev 
Kmečke zveze za Goriško

Vabimo prav vse slovenske kmete, da sodeluje
jo pri ustanovitvi svoje stanovske organizacije

V nedeljo, 11. aprila ob 9.30 bo 
▼ Prosvetni dvorani na Verdijevem 
komi 13 v Gorici ustanovni občni 
sbor Kmečke zveze, ki ga sklicuje 
Slovenska kulturno gospodarska 
zveza. Na njem se bo položil te
meljni kamen delovanja stanovske 
kmečke organizacije, ki se bo u- 
kvarjala z zadevami, s katerimi se 
vsak dan srečuje slovenski kmet.

Zamisel o ustanovitvi Kmečke 
zveze ni nova. Večkrat smo ugoto
vili, da bi bilo velikega pomena 
za gospodarski razvoj našega kme
tijstva, če bi imeli kmetje, ki pred. 
ztavljajo na Goriškem zelo števil
no kategorijo, svojo stanovsko or
ganizacijo, v kateri bi bili pove
zani med seboj ter skupno branili 
svoje koristi. Med drugim bi takš
na kmečka organizacija nikoli ne 
pristala na razlastitev kmečkega 
zemljišča pod pogoji, ki so Jih vsi
lili štandreškim kmetom.

Današnji razvoj gospodarstva nuj. 
no narekuje, da se kmetje zanima
jo za vse, kar se dogaja okoli njih 
in kaj se predvideva zlasti na pod
ročju kmetijstva. Deželna in dru
ge uprave na primer sprejemajo 
odločitve, ki zadevajo interese na
šega kmečkega človeka: kdo more 
zajamčiti spoštovanje teh intere
sov, če ne bo prisoten kmečki za
stopnik, kadar se bodo izvajale.

Dalo na polju, v vinogradu, v 
hlevu tako zaposluje kmečkega člo
veka, da mu ne ostaja časa za pi
sanje prošenj, posredovanje v raz
nih uradih, obnavljanje številnih 
dokumentov za vse mogoče potre 
be. Kmečka zveza mu hoče ravno 
v tem delu nuditi vso svojo po
moč. Na voljo mu bo za strokov
ne nasvete, pisala mu bo prošnje, 
dajala mu bo pojasnila, vse to v 
njegovem jeziku. Kmetje sami pa 
bodo s svojimi predlogi lahko uspo
sobili to organizacijo tudi za re
ševanje vseh drugih vprašanj, ki 
Jih bodo srečavali pri svojem vsa
kodnevnem delu.

Zato je ustanovitveni zbor Krneč, 
ke zveze zares lepa prilika, da vza
mejo kmetje svojo usodo v svoje 
roke. To pa je mogoče doseči le 
tako, da bo prišlo na občni zbor 
čimveč slovenskih kmetov iz vseh 
krajev Goriške. Čimbolj množična 
prisotnost vseh, nj, glede na razne 
opredelitve, bo najboljše jamstvo, 
da bo Kmečka zveza velika druži
na vseh slovenskih kmetov kot je 
na Tržaškem. V tem smislu vabi
mo vse, da s svojo navzočnostjo 
doprinesejo delež k postavitvi te

meljnega kamna stanovske organi, 
zaeije slovenskih kmetov na Go- 
riškem.

Volilne priprave
V okviru priprav za upravne vo

litve na Goriškem, ki bodo 13. ju
nija, bo v nedeljo dopoldne govo
ril v kino dvorani Centrale v Go
rici vsedržavni tajnik PSDI Ta- 
nassi.

Isti dan bo imela krščanska de
mokracija pokrajinski shod, PSDI 
pa deželni zbor upravljavcev.

Pri delu v SAF06 
se je ranil

Včeraj popoldne ob 16.15 se je 
zatekel v civilno bolnišnico v Go
rici 50-letni Alfideo Brajnik iz 
Pevme, Ul. Bellaveduta 15. Tam so 
mu nudili prvo pomoč za rano na 
levi nogi, s prognozo okrevanja v 
8 dneh. Brajnik je izjavil, da se 
je ranil pri stružnici, kjer mu je 
odletel kovinski ostružek v nogo.

SLOVENSKA PROSVETNA 
ZVEZA
vabi osnovnošolsko in srednje
šolsko mladino kakor tudi 
starše na lutkovno predstavo

Hudobni graščak
ki jo bodo uprizorili dijaki iz 
Nove Gorice. Obenem bodo na 
stopili s kratkim zabavnim pri
zorčkom za naj m la j še

«ZAJČEK SE JE IZGUBIL’
Predstavi bosta jutri, 10. 

aprila ob 14.30 (samo za gojen
ce zavodov) in ob 16.15 za vse 
ostale.

POD VODSTVOM DR. MANZINIJA

V začetku maja v Gorici 
tečaj za ljudske knjižničarje

Obsegal bo 20 predavanj z zaključno diplomo

V prostorih državne knjižnice v je treba nasloviti na: Soprintenden- 
Gorici, bo od 5. do 15. maja letos za Bibliografica - S. Marco 548 - 
pripravljalni tečaj za knjižničarje Piscina S. Zulian - Venezia. Prošnji 
pri šolskih in ljudskih knjižnicah, je treba priložiti potrdilo registr- 
Tečaj bo imel 20 lekcij z vajami skega urada o vplačilu 511 lir z
ter se bo zaključil z ustnimi in 
pismenimi izpiti. Tečaj bo vodil 
ravnatelj državne knjižnice v Go
rici dr. Guido Manzini.

Vsak tečajnik, ki bo napravil iz
pit bo dobil ministrsko spričevalo, 
ki bo veljalo 0.50 točke pri učitelj 
skih natečajih.

Vpišejo se lahko tiste osebe, ki 
imajo diplomo višje srednje šole; 
sprejeli pa bodo tudi tečajnike 
z nižjo srednjo šolo, če so že za
posleni pri kakšni javni knjižnici 
in imajo zadostno splošno iz
obrazbo.

Prošnje na kolkovanem papirju
.......................................................................................,„.......„„„..... ..................................llllmimn...........

SPOROČILO MINISTRSTVA ZA DRŽAVNE UDELEŽBE

Nove gradnje v ladjedelnici 
in tovarni vijakov v Tržiču

Takojšen začetek del - Za obrate CRDA bodo potrošili še 10 milijard

VERDI. 17.00: «1 due pericoli pub- 
blici», Franco Franchi in Ciccio 
Ingrassia. Ameriški kinemaskope.

CORSO. 17.15: «Una Rolls Royce
glalla», Ingrid Bergman, Delon 
ln S. McLaine. Ameriški kine
maskope

MODERNISSIMO. 16.30: «La suora 
giovane«, L. Efrikian in J. Elliot. 
Crnobeli ameriški film.

VITTORIA. 17.15: «11 ribelle del-
l’Anatolia», F Wolff in E. Karan. 
(«Amerika, Amerika«). Crnobeli 
ameriški film.

CENTRALE. 17.15: «L’impero del 
gangsters«, Brian Donlevy in 
Claire Trevor. Ameriški čmobeli 
film.

Na posredovanje pokrajinske u- 
prave v Gorici, trgovinske zborni
ce in goriške prefekture je mini
strstvo za državne udeležbe izdalo 
poseben ukrep za izredna Javna de
la v Tržiču, ki Jih bodo izvedli 
poleg že programiranega rednega 
načrta.

Ukrep predvideva, da bodo v lad
jedelnici delali nov popoln dok,

da bodo povečali ladjedelniške de
lavnice in sezidali posebno uprav
no poslopje. Za ta dela je obljub
ljen takojšnji začetek gradenj ter 
bodo zanje potrošili 10 milijard 
lir. Z njimi nameravajo povečati 
proizvodnje tega obrata.

Poleg tega so spremenili načrt 
za gradnjo nove tovarne vijakov 
v Tržiču ter bodo takoj nadalje-

OKRAJNO SODIŠČE V GORICI
V

Čevljarja so obsodili 
ker ni vodil knjigovodstva

Čeprav pod sodnim nadzorstvom, je bil opolnoči v go
stilni - Globe tujim državljanom, ki se niso prijavili

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna CRISTOFO 
LETTI, na Travniku št. 14, tel. 29.72.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj smo imeli v Gorici naj- 

višjo dnevno temperaturo 16,9 sto
pinje ob 13.20 in najnižjo 4 stopi
nje nad ničlo ob 5. uri. Dežja je 
padlo 0,6 mm, povprečna dnevna 
vlaga Je znašala 76 odstotkov.

Pred goriškim okrajnim sodni
kom se je moral včeraj zagovar
jati 53-letni čevljar Calogera Pi- 
cardo iz Gorice, Ul. Morelli 5. Ob
tožen je bil navadnega stečaja, ker 
m vodil predpisanih poslovnih knjig, 
ki jih mora voditi obrtnik. Presto
pek so ugotovili dne 2. oktobra 
lani.

Čevljar se Je izgovoril, da mu 
ni bilo znano da je vodenje knji
govodstva obvezno. Sodnik pa ta
kega opravičila ni upošteval in je 
obtoženca obsodil na štiri mesece 
zapora in na plačilo sodnih stro
škov.

Pri drugi razpravi je sedel na 
zatožni klopi 31-letni mizar Lore- 
dano Biasiol iz Gorice, Largo Pa- 
cassi 3, ki je že v zaporu zaradi 
drugih prestopkov. Tokrat Je mo
ral odgovarjati ker so ga našli jia 
javnem prostpru pijanega in ker 
se ni držal predpisov za policij
sko nadzorstvo, kateremu je bil 
podvržen z odlokom goriškega tri
bunala od 4. Julija 1960. Policij
ska izvidnica ga je namreč prese
netila okrog polnoči dne 6. de
cembra lani v točilnici gostilne 
Brumat na Trgu Pacassi v družbi 
dveh policijskih osumljencev.

Sodnik je Blaslola obsodil na 
plačilo globe 5000 lir zaradi pija
nosti, zaradi drugega prestopka pa 
ga Je obsodil na 4 mesece in 10 
dni zapora skupaj s prejšnjim po
dobnim prekrškom. Branil ga je 
dr. Portelli.

Sodnik je nato obravnaval tri 
prekrške tujcev proti predpisom 
o bivanju. Jugoslovanska zakonca 
31-letni delavec Ahmo Ibriševič in 
Ankica Cepelja por. Ibriševič iz 
Zagreba sta bila sojena v odsotno
sti pod obtožbo, da nista napra
vila predpisane prijave v treh dneh 
po vstopu v Italijo. Prekršek je 
ugotovila policija v nekem hotelu, 
kjer sta zakonca prenočevala. Sod
nik je obsodil vsakega na po 8000 
lir globe.

V drugem primeru je bila obto
žena 26-letna avstrijska državljan
ka Klara Korošec iz Gradca. Obtož
nica navaja, da je dala tudi na
pačne osebne podatke policiji dne 
27. decembra lani. Tudi Korošec 
je bila obsojena v odsotnosti na 
skupno 48.000 lir globe. Branil jo je 
odv. Portelli.

vali z gradbenimi deli do dokonč
ne dograditve, ki naj bi jo izvedli 
do konca tekočega leta. Cim bo to
varna dograjena, naj bi takoj zače
la z redno proizvodnjo, kar bo 
tudi pripomoglo k večji zaposlitvi 
delovne sile na tem področju.

Pri razkladanju klavirja 
se je ponesrečil

Včeraj okrog 13. ure se je pri 
razkladanju malega klavirja z ne
kega vozila v Ul. Crispl ranil med 
prsti leve roke 31-letni Giancarlo 
Righetto iz Vicenze. Najprej se je 
zatekel na sedež Zelenega križa, 
od koder so ga odpeljali v civilno 
bolnišnico, kjer so mu nudili prvo 
pomoč s prognozo okrevanja v 8 
dneh. Righetto je povedal, da se 
Je ranil z jekleno vrvico, ki jo je 
hotel odvezati pri razkladanju že 
omenjenega malega klavirja.

Avto v Ronkah povozil 
85-letnega starčka

Včeraj popoldne okrog 15.30 Je 
30-letni šofer Lorenzo Oblak iz 
Gorice, Ul. Don Bosco 24, ki je 
uslužben pri podjetju Singer iz Mi
lana, hotel z avtom podjetja prehi
teti na državni cesti v Ronkah ne
ki tovornik, ki je na tistem mestu 
raztovarjal blago. Prav v tistem 
trenutku pa Je pred tovornikom 
prečkal cesto 85-letno Nicolb Bra- 
zatin iz Ronk, Ul. Redipuglia 97, 
Trčenje je bilo neizogibno in avto 
fiat 600 D je starčka podrl. Takoj 
so ga odpeljali v tržiško bolnišni
co, kjer so ugotovili, da na srečo 
poškodbe niso bile hude. Brazatin 
je dobil udarec na glavo ter rano 
na čelu in sencih. Pridržali so ga 
na zdravljenju s prognozo 10 dni. 
Šofer ni bil ranjen.

izrecno navedbo, da je to name
njeno za omenjeni tečaj. Pravtako 
Je treba priložiti potrdilo o vpla
čilu 900 lir naslovljen na So- 
printendenzo v Benetkah.

Prošnje s prilogami Je treba pred
ložiti najkasneje do 30. aprila. Lah
ko se izročijo tudi v uradu držav
ne knjižnice v Gorici, kjer dobijo 
prizadeti tudi vsa podrobnejša po
jasnila.

BOKS VČERAJ PODPISANA POGODBA

Mazzinghi - Benvenuti 
za svetovni naslov
Dvoboj bo 18. junija na stadionu S. Siro

ki bo organizirala toliko pričako-

Za priznanje položaja 
otroških vrtnaric

Senatorka PSI Tullia Carettoni 
predložila v senatu zakonski 

osnutek, v katerem predlaga prav
no priznanje otroških vrtnaric kot 
učiteljic v otroških vrtcih. Sena
torka navaja, da se v praksi to 
priznanje že izvaja v raznih pokra
jinah in občinah ter bi ga bilo 
treba uzakoniti.

Obveznost cepljenja otrok 
proti kozam in davici
V spomladanskem ciklusu cep

ljenj proti kozam ln davici bodo 
cepili otroke, rojene v obdobju, 
ki še niso bili cepljeni, ali pa st 
je cepljenje zaključilo ?. negativ
nim izidom. Cepljenje se bo vršilo 
na pokrajinskem zdravstvenem m 
higienskem uradu v Mazzinijevi uli
ci 7 (dvoriščna zgradba) od 22. 
do 28. aprila letos med 9. in 10. 
uro.

Pristojni uradi ne bodo vpisal) 
v otroške vrtce ln šole nobenega o 
troka, ki ne bo predložil predpisa 
nega dovoljenja o opravljenem cep 
Ijenju. Zaradi tega naj siarsl ka 
kor tudi njihovi namestniki prioe 
ljejo otroke na cepljenje, če tudi 
niso prejeli poziva. Obenem se pri
poroča, da otroke cepijo tudi p ml) 
tetanusu.

V Gorici državni turnir 
v namiznem tenisu

CONI prireja jutri' ln pojutriš
njem v športni dvorani na Rojcah 
tretje vsedržavno srečanje v na
miznem tenisu. Tekmovanje bo 
služilo za pripravo italijanskih tek
movalcev na svetovnem prvenstvu 
v Ljubljani. Vstop v dvorano na 
Rojce je prost plačila.

spopad bo zahteval vse sile in če
prav so trenutki počitka, bo eden 
ali drugi utrujen. Eno je gotovo, 
da se nihče od boksarjev ne bo 
predal. Mazzinghi je svetovni pr
vak, ki ustreli vse naboje (in teh 
ima precej), ne da miru tekmecu 
in vloži vse sile v borbo. Zaradi 
tega ni težko ugotoviti kakšne bo
do njegove priprave. Od danes se 
bo umaknil v »klavzuro« v priča
kovanju 18. junija. Benvenuti je iz
javil, da nima problemov s težo 
in da upa, da ne bo razočaral.

MILAN, 8. — Dvoboj Sandro Mazzinghi . Nino Benvenuti za sve
tovni naslov srednje junior kategorije, ki trenutno pripada prvemu, 
bo 18. junija letos na stadionu San Siro v Milanu. To je javil dr. 
Slrumolo, predsednik družbe SIS, 
vani spopad.

Danes zgodaj popoldne sta Maz
zinghi m Benvenuti podpisala po- 

I godbo. Dr. Strumolo je izjavil, da 
bodo cene od 1.500 do 20.000 lir.
Sodnike bo določila italijanska bo
ksarska zveza in njen sklep bosta 
o*" boksarja sprejela brez komen
tarjev.

čeprav je bilo precej polemičnih 
posegov v zvezi s tem dvobojem, 
katerega nekateri sploh niso pri
čakovali, pa danes po podpisu po
godbe boksarja nista dala izjav kot 
jih je vajen Cassius Clay. Oba bo
ksarja, in še najbolj Mazzinghi, sta 
se držala objektivnih faktorjev in 
se nikakor nista prenaglila s pro
gnozo.

Mazzinghi je izjavil, da so vsi 
dvoboji na višji ravni naoomi in 
nevarni. Zanj je bilo najhuje v dru
gem spopadu Z Dupasom. Ostrino 
boja so dokazovale številne rane, 
ki mu jih je prizadejal tekmec.
Zanj je vseeno če se spoprime s 
«tolkačem» ali s stilistom. Brez 
dvoma, je dodal Mazzinghi, je tre
ba Benvenutija šteti med najboljše 
boksarje. «Z raznih strani so go
vorili o mojem oklevanju. To ni 
res in lahko rečem, da sem že dol
go mislil na dvoboj z Benvenutijem, 
katerega se ne bojim: on mora v 
nanad za naslov, jaz pa ga samo 
branim.«

Mazzinghijev prokurator je do
dal, da je sprejel dvoboj prav na 
prošnjo svetovnega prvaka. Za te
ga bo brez dvoma najtežji spo
pad. ker bo treba v dvoboiu z 
Benvenutijem ves čas nanadnt.i.

Benvenuti pa je izjavil, da je 
skoraj gotov zmage. Naj bo kakor
koli, je, pripomnil tržaški boksar, 
bo dvoboj koristil obema: Mazzin
ghi je svetovni prvak, on pa bo 
prvič rn,topii v dvoboju za svetov
ni naslov.

Po mneniu Benvenutija se ho 
dvoboj zakl jučil pred 15.' rundo Ta
iiiMimiiimiiiiiiiihiHimiiiiiimiiimiiiiiiiiiiiiiiiHii

BERLIN, 8. — ZDA so zmagale 
v atletskem dvoboju «indoor» z 
Nemčijo 162:108 (101:56 v moški in 
61:52 v žepski konkurenci). Ameri
čan Mike Larabee je dosegel s 46”8 
svetovni rekord «indoor» na 400 m. 
Drugi rekord je padel po zaslugi 
Nemke Antje Gleichfield. ki je pre
tekla 800 m v 2’07"1.

HOSOMir
BEOGRAD, 8. — Nogometna re

prezentanca Jugoslavije se Je da
nes v pripravah za odločilno tek
mo s Francijo za svetovno prverp 
stvo, ki bo 18. aprila v Beogradu, 
spoprijela z moštvom Novega Sa
da, ki je trenutno v drugi ligi. 
Zmagala je reprezentanca po zelo 
mlačni in nezanimivi igri s 4:2 
(4:0). Gole so za reprezentanco do
segli Skoblar v 2’ Zambata v 6’ 
in 31’ minuti in Sekularac v 50’ 
minuti. Reprezentanca je nastopila 
v postavi: Skorič, Durkovič, Jusu- 
fi, Bečejac, Vasovič, Popovič, Sa- 
mardžič, Zambata, Galič, Sekula
rac, Skoblar.

zasEM
OSTENDE, 8. — Belgijec Eduard 

Sels je danes zmagal v tretji eta
pi dirke po Belgiji na 211 km dol
gi progi Namur - Ostende. Francoz 
Jean Stablinski je ohranil vodilno 
mesto v lestvici.

.................................................................. .
PRIMORSKA NOGOMETNA LIGA

v

Ze v prvem kolu 
razburljive tekme

Sežanski Tabor v vodstvu
Prvo kolo spomladanskega nogometnega prvenstva v primorski 

ligi je prineslo sledeče rezultate: Piran - Rudar 1:1, Adrija - Vipa
va 4:1, Postojna Tolmin 2:1, Tabor - Pivka 8:2, Jadran Anhovo 2:2 

V Sežani sta se srečala domači 
Tabor (prvi na lestvici) ln gostu-

MOSKVA, 8. — V prvi tekmi fi
nala za evropski košarkarski pokal 
je sovjetska petorka TS SKA iz 
Moskve premagala španski Real 
Madrid 88:81 (48:40).

joče mlado moštvo Pivke. Po pri 
čakovanju je Tabor nadigral goste 
in jim prizadel visok poraz. Pri 
kazan Je bil povprečen nogomet in 
v tekmi so močno prevladovali na 
igrišču izkušeni sežanski nogome
taši.

Jadran iz Dekanov ne dovoli in

........... ........................................................................................................................................ iiiiihiiiii....... ..............................

V KLUBU cSIMON GREGORČIČ»

Predavanje prof. Rijavca 
o škofu Strossmayerju

Predavanje je bilo ob letošnji 150-Ielnici rojstva 
in 60-letnici smrti tega velikega Hrvata

MITING ZA DIJAKE
SZ BOli
priredi v sredo, 14. t.m. ob 15. uri na stadionu pri Sv. Ivanu 

atletsko tekmovanje za dijake vseh nižjih šol Trsta in okolice. 
Spored tekmovanja bo naslednji: 
tek na 80 m 
kros (približno 800 m) 
skok v višino 
skok v daljino 
met krogle (4 kg) 
met kopja (600 g)
Pri jave na igrišču pred sami n tekmovanjem.
Dijaki in profesorji telovadbe vseh šol so vljudno naprošeni, 

da poskrbijo za čim večjo udeležbo!

V klubu «Simon Gregorčič* v 
Gorici je v sredo zvečer predaval 
o Josipu Juraju Strossmayerju, 
hrvaškem škofu, rodoljubu in po
litiku, misijonar prof. Mirko Rija
vec iz Gorice. Predavatelj je po 
navedbi Strossmayerjevega žlvljenj- 
pisa obsežno govoril o njegovem 
delu na področju narodnega pre
bujenja Hrvatov ter omenil naj
višje jugoslovanske kulturne usta
nove, ki jih je ustanovil v Zagre
bu pred dobrim stoletjem (uni
verzo, pinakoteko itd.)

Posebno pomembno pa Je Stross- 
mayerjevo delo na verskem pod

ročju. Na koncilu pod papežem 
Pijem IX. se je zavzemal za zbli- 
žanje katoliške z vzhodno cerkvijo. 
Po nedeljenem mnenju zgodovi
narjev Je bil na tem koncilu naj
boljši latinist in govornik. Prof. 
Rijavec, ki Je svoje predavanje 
pripravil v okviru letošnje 150- 
letnice rojstva in 60-letnice smrti 
(Strossmayer je umrl 8. aprila 
1905) je dejal, da se ideje velike
ga misleca šele sedaj pričenjajo 
uresničevati.

Številnemu občinstvu Je ugledne
ga predavatelja predstavil tajnik 
SPZ Gorazd Vesel.

ne dovoli, da bi katerokoli moštvo 
odneslo z njegovega igrišča popoln 
izkupiček. Tekma je bila sicer ize
načena, vendar se je čutila rahla 
premoč gostov. Glede na priprave 
Anhovega, bi le-ti morali pobrati 
žilavim Dekancem obe točki.

Na igrišču za gimnazijo v Postoj
ni pa je bila najbolj dramatična 
tekma kola. Srečala sta se gostu
joči Tolmin in domača PoStbjtta. 
Domačini so odšli z igrišča zado
voljni z neodločenim rezultatom, 
kajti igrali so skoraj celo tekmo 
z devetimi igralci: eden je bil iz
ključen, drugi pa poškodovan. Ta
ko je Tolmin za nekaj časa izgu
bil stik z vodečim Taborom.

Stara tekmeca Adrija in Vipava 
sta se srečala v pravem prvenstve
nem vzdušju. Bila je to lepa in 
dramatična tekma z obeh strani. 
Igralci Adrije iz Mirna so pokaza
li, da so bolj učinkoviti od gostov 
in so tudi zasluženo zmagali.

Piran in Rudar iz Idrije sta se 
predstavila občinstvu kot prijate
lja. Razdelila sta si točki, igrala 
sta ležemo in počasi brez kakršne- 
gakpli posega za zmago. Rezultat 
ustreza dogodkom na igrišču. 

Prihodnje kolo bodo igrali: 
Adrija - Tabor 
Vipava . Jadran 
Anhovo - Postojna 
Tolmin . Piran 
Rudar - Pivka

D. M.

ODBOJKA
OPORTO, 8. — Francija je zma

gala brez poraza na turnirju za od, 
bojkarski pokal Zahoda. Italija Jš 
po zmagi nad Belgijo, ki je spa
dala med favorite, nepričakovano 
zasedla drugo mesto. Italijani sd 
izgubili samo s Francijo.

Izida zadnjih dveh tekem sta na
slednja:

ITALIJA . BELGIJA 3:2 (14:16, 
15:8, 15:9, 5:15, 15:2)

FRANCIJA - PORTUGALSKA 3:1

DR. DUŠAN KIRMA VNER

TRST IN ZAČETKI 
SLOVENSKE SOCIALNE 
DEMOKRACIJE

Odlomki iz knjige «Začetki slovensko so
cialno demokracije v desetletju 1884-1894» 11.

List je ((socialnodemokratske barve« in «njegov izdajatelj 
(t.j. Gerin) se odkrito priznava k tako imenovanim marksi 
stom»; ((priporočljivo bi bilo radikalnejšim težnjam socialiatič- 
ne stranke marksistov ne dopustiti vstopa med tukajšnje ob 
činstvo, ki je bilo doslej daleč od takšnih agitacij«. Državnemu 
pravdništvu je januarja 1890 isto oblastvo sporočilo, «da hoče 
socialnodemokratska delavska stranka tako imenovanih mar
ksistov, kateri pripada tukajšnja 'Delavska zveza’ in njeno gla
silo ’La Confederazione operam’, svoje smotre, kakor pove od
lok visokega c. kr. notranjega ministrstva z dne 21. avgusta 
1889, doseči z vsemi sredstvi, ki so ji na voljo, in sicer tudi z 
nezakonitimi, zaradi česar njeno glasilo ne zasluži v nobenem 
pogledu obzirnosti«. Lista «La Confederazione operaia« Je dr
žavno pravdništvo v prvem letu izhajanja zaplenilo pet številk 
med enaindvajsetimi.

INTERNACIONALNEM ((DELAVSKE ZVEZE 

Proti italijanskim nacionalistom, ki so Ji pripravljali na

d0®f yečje te^ave kot oblast, ki je bolj opazovala, ka- 
•i zatlra a" Je ^Javila «La Confederazione operaia« uvod

nik «Naše poslanstvo!«, ki zasluži nekoliko podrobnejšo raz- 
člembo Kot «motto» je porabila daljši navedek iz Giuseppa 

~ kl gotovo ni mogoče obtoževati, da je žalil 
domovino« — kjer je priporočal ((bratstvo narodov in enot
nost« delavcev med drugim z besedami: «Ne recite, da je va
ša govorica različna, kajti solze, akcija in mučeništvo so skup
na govorica za vse ljudi in jo vsi razumete.« Ko se je tako 
oprla pa ((takšno avtoriteto«, ki «se ji morajo odkriti vsi«, pro
ti tistim, ki so razglašali njen mternacionalizem v Trstu za 
((bogokletstvo#, pa je svoj internacionallzem glede na vlogo, 
ki mu ga je namenila na tržaškem terenu, nekako — po liniji 
najmanjšega odpora — prilagodila italijanskemu nacionalizmu! 
Najprej je zatrdila, da ((tukajšnji narodnostni boji tako, kakor 
so jih usmerjali (italijanski nacionalisti), niso narodnostnega 
vprašanja niti za korak premaknili (k rešitvi), marveč so na
sprotno pripravili druge tu živeče narodnosti k bolj energični 
zaščiti in gojitvi lastne narodnosti«. Res so tržaški italijanski 
socialisti v tej «tezi» uperili poglavitni udarec zoper sovražni, 
poniževalni i. p. odnos do pripadnikov neitalijanskih narodno
sti, toda hkrati so v njej sprejeli nacionalistični cilj poitalijan
čenja le-teh kot — rešitev ((narodnostnega vprašanja«! Čeprav 
svoji dejavnosti niso mogli zastavljati tudi še naloge, da bi 
neposredno prispevala k poitalijančevanju, so ga vendarle spre
jemali kot njen zaželeni postranski nasledek in se tako niso 
postavljali po robu «ekspanzionističnemu» narodnostnemu ču
stvovanju italijanskih nacionalistov, ki so ga bivši iredentisti 
Ucekar, Gerin i. dr. v sicer oslabljeni obliki še nadalje gojili 
v sebi. Obsodili so «srce» nacionalistov, «ki omejujejo svojo 
ljubezen na... eno samo narodnost«, in odločno poudarili, da 
sprejemajo z odprtimi rokami vse, ki pridejo k njim, ((Sloven
ce ali Nemce, Turke ali Američane, ne da bi s tem kaj žalili 
sebe ali druge«. Ponosno so ugotavljali, da med njimi «ni trenj«,

da «nihče ne gleda na drugega z drugačnimi očmi, ker je na 
pr. Nemec ali Slovenec ali Turek«, da «niti najmanj ne razi
skujejo, od kod kdo prihaja in kam pojde«; a pri vsem tem 
(rintemacionalističnem poslanstvu, ki ga skušajo (nacionalisti) 
očrniti, ker ga ne razumejo« — «vendarle mi italijanski delavci 
brez (posebej v to uperjenih) naporov, brez zlohotnosti (viru- 
lenze), brez odrevenelosti (aerimonie) stopnjema pritegujemo 
v naš krogotok vse te različne življe, ki se zato rajši družijo 
z nami, ker smo se znali dvigniti nad vsako politično tesno- 
srčnost«. Ta njihov «naš krogotok« je bil hkrati socialističen 
in italijanski, Čeprav jim je načeloma šlo za «pobratenje na- 
rodov, da bi težili za enim samim smotrom, za blaginjo celot
nega človeštva«. Upoštevati je treba, so opozarjali, da tržaški 
socialni demokrati s svojo mednarodnostjo vznemirjajo tudi 
slovenske nacionaliste: ((Slovenski živelj, ki se pri vaših volit
vah — pravimo 'vaše1, ker nimamo volilne pravice — pojav
lja tako usodno strnjen (pri volitvah v mestni okolici, kjer so 
volivci precej strnjeno odklanjali italijanske kandidate), je 
tudi — kakor mi — naveličan svojih upraviteljev in (zato) iz 
njegovih vrst prihajajo k nam, saj sicer 'Edinost’ ne bi obžalo
vala, da nam ’je žalibog že lepo število slovenskih delavcev šlo 
na limanice’.« Uvodnik je zaključeval ponovni ponosni vzklik: 
«Smo mednarodni! Takšno je naše poslanstvo.«

Na področju delovne zaščite je ((Delavska zveza« jeseni 
1889 prenesla težišče svoje akcije v vprašanje nedeljskega po
čitka, ki mu Je bil v glavnem posvečen občni zbor ((Delavske 
zveze« dne 15. septembra 1889, na katerem je okoli 250 članom 
govoril o stvari Ucekar. Dva meseca pozneje je glasilo ((Delav
ske zveze« objavilo vlogo društvenega odbora notranjemu mi
nistrstvu o nespoštovanju nedeljskega počitka v Trstu.

Prav takrat je »Edinost« drugič napadla ((Delavsko zvezo«, 
pri čemer se je ozrla na svoj prvi napad pred tremi meseci 
in pol: «Zadnji članek o znanem društvu 'Confederazione ope
raia’ vzbudil je mnogo nepotrebnega hrupa. Zalibog, da je v

tem društvu mnogo članov slovenskega naroda! Zadnji so se 
dali pregovoriti, da bodo zahtevali ravnopravnost v jezikovnem 
obziru. Nedavno imeli so praznovati obletnico (ustanovitve dru
štva); slavnostni govor prt tej slavnosti moral bi biti italijan- 
ski. Ali naši ljudje so zahtevali, da se del govora vrši v sloveti- 
skem jeziku. Nemci to videvši, so zahtevali, da se govor vrši 
(tudi!) v nemščini. Predsednik Gerin je bil zaradi tega močno 
razjarjen ter (je) izjavil, da se pri slavnosti rajši ne bode niti 
govorilo, nego da bi se govor imel držati v slovenskem in nem
škem jeziku. Slovence Je pa napadel rekoč: Kaj terjajo pa ti 
ki so sami — fakini (nosači v pristanišču), ako bi uže bili ro-’ 
kodelci, ntč oi ne ugovarjal. - To je naše ljudi jako razkačilo 
ter so obljubili, da ne odjenjajo od svojih zahtev, temveč da 
rajši vsi odstopijo. Mi nočemo s tem vlivati olja v žareč ogenj, 
pač pa upamo, da se nekaterim našim delavcem, ki se prelah-’ 
koverno dajo zapeljati in se vpisujejo v tuja društva, vendar 
enkrat oči odpro, ter pribeže zopet v domači hlev, namreč: 
v svoje slovensko delavsko podporno družtvo.« Verjeti moramo, 
da je v vprašanju upoštevanja slovenščine in nemščine na pro
slavi obletnice ((Delavske zveze« prišlo v njej do opisanih trenj, 
vendar bržčas r.e tako zelo zaostrenih, kakor bi bila rada vide
la «Edinost«, čeprav ne moremo Izključiti tudi kakšne omalo
važujoče Germove izjave o nekvalificiranih slovenskih delav- 
c h, a z izjemo takšnih izjav, ki bi bile slovenske člane narav
nost izganjale iz društva! O zadevi ne vemo nič več; ravno 
pomanjkanje vsakega nadaljnjega odmeva pa opravičuje sod
bo o neuspehu takratnega poskusa «Edinosti», da bi prišlo do 
slovensKega eksodusa iz ((Delavske zveze«. «Arbeiterzeitung» le 
od januarja 1890 večkrat prinesla obvestilo tega društva da 
se shajajo njegovi trije odseki mesečno po enkrat, in sicer 
slovenski vsak tretji teden. Pomembneje je oživel ta odsek še
le, kakor bomo videli, po prvomajski manifestaciji leta 1890.

(Nadaljevanje sledi)
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